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ÎNDEPLINIREA EXEMPLARĂ A INDICATORILOR 
DE EFICIENȚĂ - PREOCUPARE PRIORITARĂ 

A FIECĂRUI COLECTIV MUNCITORESC
Reuniunea miniștrilor afacerilor externe

ai țărilor din Balcani

Intrăm începind de mîine, în ultima lună a 
acestui prim trimestru al unui an care, prin 
prisma sarcinilor din economie, este hotăritor 
pentru înfăptuirea planului cincinal. Bilanțul 
acestui inceput de an este promițător. Dar, așa 
cum sublinia secretarul general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, în cuvîntarea 
rostită la Plenara Consiliului Național al 
Oamenilor Muncii desfășurată la începutul 
lunii februarie a.c., pentru a realiza planul pe 
primul trimestru și pe întregul an 1988 trebuie 
ca, lună de lună, să muncim cel puțin tot atit 
da bine și, in unele privințe, mai ales în ceea 
ce privește eficiența activității — chiar mai 
bine. De altfel, realizarea exemplară a indi
catorilor de eficiență, accentuarea laturilor in
tensive ale dezvoltării economice — în legă
tură cu care planul pe acest an prevede sar
cini deosebit de mobilizatoare — reprezintă 
una dintre direcțiile cele mai importante de 
acțiune asupra dăreia trebuie să se concentre
ze, zi de zi, eforturile tuturor colectivelor mun
citorești, ale fiecărui om al muncii. Pe această 
linie s-a înscris și dezbaterea în recenta șe
dință a Comitetului Politic, Executiv al C.C. 
al P.C.R. a o serie de rapoarte privind rezul
tatele obținute în anul 1987 întrșo serie de 
domenii care caracterizează eficiența activită
ții în economia națională.

O a doua grupă pe probleme care determină 
în mod hotăritor nivelul de eficiență al acti
vității economice o constituie consumurile și 
costurile de producție, cu deosebire costurile 
materiale, știut fiind că in competiția pe piața 
externă, alături de nivelul tehnico-calitativ al 
produselor, un factor decisiv al succesului îl 
constituie și eficiența cu care sint realizate 
aceste produse ; știut fiind, pe de altă parte, 
că resursele de sporire a producției fizice și a 
venitului național nu stau in consumurile și 
costurile de producție ridicate, ci, dimpotrivă, 
in continua diminuare a acestora. Iată de ce 
sc impune să utilizăm în acest scop toate pîr- 
ghiile pe care le avem la dispoziție în fiecare 
întreprindere : creativitatea și inovarea, spiri
tul gospodăresc, normarea științifică a consu
murilor și respectarea strictă a acestor norme, 
disciplina de producție și tehnologică, recupe
rarea și refolosirea materialelor, pieselor și 
subansamblelor, eliminarea hotărită a tuturor 
cheltuielilor nccconomicoasc.

In fine, sporirea substanțială a productivită
ții muncii, potrivit prevederilor inscrise în pro

gramul special pe care-1 avem în această pri
vință, constituie o altă direcție fundamentală 
pentru creșterea eficienței activității economi
ce. Realizarea sarcinilor in acest domeniu este 
legată și de problema utilizării fondurilor fixe, 
ca și de acoperirea integrală și ritmică cu con
tracte a sarcinilor de plan — problemă de ase
menea dezbătută in recenta ședință a Comite
tului Politic Executiv al C.C. al P.C.R. Dar, în
deplinirea indicatorului productivitatea muncii 
este în mod hotăritor condiționată de înfăptui
rea programelor de perfecționare a organizării 
și de modernizare a producției, de întărirea 
ordinii și disciplinei, de ridicarea nivelului de 
pregătire profesională a personalului muncitor.

Sint, toate acestea, direcții prioritare de ac
țiune care trebuie să stea in etapa actuală în 
atenția colectivelor de oameni ai muncii, a or
ganizațiilor U.T.C., a fiecărui tinăr. Asupra 
citorva se opresc in detaliu relatările reporte
rilor noștri, publicate in pagina a IlI-a.

Desprindem, în acest sens, din analiza efec
tuată in recenta ședință a Comitetului Politic 
Executiv al C.C. al P.C.R., trei grupe mari de 
probleme. Prima dintre acestea este circum
scrisă eficienței fondurilor f,xe. Știm că in 
ultimele două decenii — grație politicii pro
movate cu consecvență de conducerea parti
dului, vizind alocarea unei părți insemnate 
din venitul național pentru fondul de dezvol
tare — fondurile fixe de producție s-au am
plificat și modernizat rapid. Această orientare 
continuă, cu un accent și mai mare pus pe 
modernizarea fondurilor fixe existente, in 
paralel cu punerea in funcțiune a noilor ca
pacități de producție. In etapa de dezvoltare 
intensivă pe care o parcurgem, sarcina esen
țială este, pe de o parte, dc a asigura un in
dice de utilizare tot mai ridicat a fondurilor 
fixe existente (mașini, utilaje, instalații), dc 
a le moderniza continuu — nu neapărat pe 
calea unor noi investiții, ci și pe calea, une
ori mai eficientă, de îmbunătățire a parame
trilor lor tehnico-cconomici cu ocazia efectuă
rii lucrărilor de revizii generale și reparații 
capitale —, iar pe de altă parte, pentru noile 
capacități, de a determina atingerea intr-un 
termen cit mai scurt a parametrilor proiectați. 
Numai pe aceste căi vom putea asigura, cu 
cheltuieli minime, realizarea sporurilor de 
producție fizică prevăzută în plan, introdu
cerea in fabricație a noi produse cu perfor
manțe tehnico-calitative superioare.

® Modernizarea - o acțiune amplâ, cu implicații profunde 
O Reducerea consumurilor, creșterea productivității • Noile 
bugete de venituri și cheltuieli - instrumente eficace de 
urmărire și realizare a planului ® Am întrebat „cum stați cu 
costurile ?" Și de la o problemă strict economică am ajuns 
la una esențialmente civică - Ancheta noastră la I.M.M.R.

Grivița Roșie București (in pagina a 3-a)

Contribuție marcantă la întărirea păcii, 
bunei vecinătăți, încrederii si conlucrării » 7 9

intre toate țările din această regiune

Reperele actualității agricole PREGĂTIRI INTENSE
PENTRU RECOLTE RECORD ÎN ACEST AN

Pe ogoare se desfășoară in prezent o largă gamă de 
acțiuni tehnologice în vederea pregătirii temeinice a cam
paniei agricole de primăvară, astfel incit atunci cînd se 
intrunesc condițiile optime de declanșare a lucrărilor de 
insămînțări să se treacă din plin la efectuarea lor, cu ma
ximă operativitate și la cei mai inalți parametri de cali
tate. De altfel, pe terenurile nisipoase și cu structură mai 
ușoară din sudul țării, au 'și fost executate unele lucrări de 
pregătire a terenurilor, concomitent cu realizarea fertiliză
rilor - cu îngrășăminte organice și chimice - și a unor 
acțiuni de îmbunătățiri funciare, iar în legumicultura se 
desfășoară însămînțarea culturilor extratimpurii și timpurii 
în spațiile protejate. Pe ansamblu, se poate aprecia că 
utilajele și tractoarele sint gata de start, iar semințele au 
fost asigurate in unități conform necesarului. Restanțele care 
mai există in aceste domenii trebuie grabnic recuperate, ast
fel incit nici o zi bună de lucru in cîmp să nu fie irosită 
pe motive de defectuoasă aprovizionare tehnico-materială 
sau nefuncționare a parcului de mecanizare.

Lucrări operative și de calitate
Pe fondul unei mobilizări 

maxime, pentru pregătirea 
producțiilor anului 1988, ast
fel incit să se obțină recolte 
record in agricultură, coope
ratorii, mecanizatorii și spe
cialiștii ogoarelor buzoiene 
acționează cu toate forțele. 
Gama lucrărilor de sezon este 
extrem de diversă. în cîmp 
se fertilizează organic și chi
mic, în legumicultura se sea
mănă în solarii și se execută 
întreținerea culturilor din 
sere, iar mecanizatorii fac ul
timele probe la utilaje. La 
Costești, tînărul inginer Ion 
Tofan, președinte al coopera

tivei agricole de producție, 
este într-o continuă alertă. 
Ține cu orice preț să confir
me investiția de încredere pe 
care i-au acordat-o oamenii, 
să-i mobilizeze prin forța 
exemplului personal, pntru e- 
fectuarea unor lucrări de bu
nă calitate și în perioadele 
optime. Din multitudinea de 
informații reținem faptul că 
suprafața arabilă a unității a 
crescut, ajungîndu-se în aceas
tă primăvară la peste 3 400 ha. 
Acest obiectiv s-a realizat pe 
seama terenurilor pînă nu de
mult neproductive din zona

Călmățuiului, care în urma 
executării lucrărilor de scari- 
ficare și drenare au acum un 
grad de fertilitate corespunză
tor. Față de alte unități din 
zonă, cooperatorii din Costești 
au avut de executat o serie de 
lucrări suplimentare pe aceste 
suprafețe, începînd cu, arătu
rile și terminînd cu adminis
trarea gunoiului de grajd.

„în această primăvară, ne 
spune ing. Ion Tofan, avem 
de însămînțat 1 300 ha cu po
rumb, peste 400 ha cu floa-

DUMITRU ION DINCA
(Continuare in pag. a V-a)

Așteptată și urmărită cu 
susținut și legitim interes, atit 
de mediile politice, cit și de o- 
pinia publică mondială, reuni
unea miniștrilor afacerilor ex
terne ai țărilor din Balcani, 
care și-a desfășurat lucrările 
la Belgrad în zilele de 24—26 
februarie a.c.. a constituit, in
contestabil. un eveniment de 
prim-plan al actualității inter
naționale. atit prin caracterul 
său de premieră, cit și prin 
multilateralitatea și complexi
tatea temelor abordate. Înche
ierea cu rezultate pozitive a 
acestei reuniuni, confirmarea 
utilității dialogului, ca și a 
necesității continuării acestuia 
între țările participante. în 
condițiile cînd. pentru prima 
oară in istorie, au luat parte la 
întîlnire toate țările din Bal
cani, fără excepție, atestă pro
gresele înregistrate în ultimii 
ani în relațiile interbalcanice. 
voința politică de a întări con
lucrarea regională, de a con
tribui la diminuarea tensiuni
lor și la crearea unei atmo
sfere de prietenie și înțelegere 
reciprocă. în interesul păcii si 
securității în zonă, pe conti
nent și în întreaga lume.

După cum este bine cunos
cut. in concordantă cu orien
tarea statornică și principială 
în domeniul politicii sale ex
terne. România socialistă s-a 
pronunțat și se pronunță con
secvent pentru instaurarea in 
regiunea geografică _ in care 
trăim a unui climat 'trainic de 
înțelegere și largă colaborare, 
pentru transformarea Balcani
lor intr-o zonă fără arme nu
cleare și chimice și fără baze 
militare străine, văzînd în a- 
ceasta o contribuție deosebit 
de importantă la edificarea 
unui sistem trainic de secu
ritate și cooperare în Europa 
și în întreaga lume. Pentru 
materializarea acestui obiec
tiv. de-a lungul anilor. în mod 
deosebit după Congresul al 
IX-lea al partidului, țara 
noastră a militat și a acționat 
consecvent pentru dezvoltarea

colaborării bi și multilaterale 
între țările din Balcani — regi
une recunoscută a fi fost cea 
mai tensionată de pe continent 
— a desfășurat numeroase ac
țiuni și a avansat o serie de 
propuneri îndreptate spre în
tărirea păcii, a bunei ve
cinătăți. încrederii și con
lucrării între toate statele 
din regiune. întemeindu-și 
ferm relațiile cu fiecare 
din celelalte state balca
nice pe principiile egalității, 
respectării independentei și 
suveranității naționale, nea
mestecului în treburile inter
ne. nerecurgerii la forță și la 
amenințarea cu forța, soluțio
nării tuturor problemelor li
tigioase exclusiv prin nego
cieri. pe cale pașnică, pronun- 
țîndu-se neabătut pentru "drep
tul fiecărei națiuni de a se 
dezvolta liber, potrivit voinței 
și aspirațiilor sale. România a 
adus o contribuție proprie, im
portantă. la întărirea încrede
rii in Balcani, la crearea con
dițiilor de continuă apropiere 
și înțelegere. Ca urmare a 
unei asemenea orientări, a 
unei asemenea consecvente 
preocupări, așa cum eviden
ția și ministrul afacerilor ex
terne al țării noastre în inter
venția prezentată recent la re
uniunea de la Belgrad, putem 
afirma cu deplină satisfacție 
că România are raporturi bu
ne cu toate statele din zonă.

Preocuparea constantă a ță
rii noastre pentru dezvoltarea 
bunei vecinătăți și conlucrării 
multilaterale, a păcii și secu
rității in regiunea noastră geo
grafică. sprijinul activ acor
dat. alături de promovarea 
unor inițiative proprii, propu
nerilor celorlalte țări în ve
derea dezvoltării colaborării 
multilaterale în Balcani, in do
menii de interes comun, sint i- 
lustrate elocvent de MESAJUL 
TOVARĂȘULUI NICOLAE 
CEAUȘESCU adresat partici- 
panților Ia reuniunea miniș
trilor afacerilor externe ai ță
rilor balcanice, mesaj ascultat

cu deosebită atenție și primit 
cu viu interes de participanți. 
Apreciind că organizarea aces
tei reuniuni „va trebui să pri- 
lejuiască, prin întreaga sa 
desfășurare, o puternică ma
nifestare a voinței politice, a 
spiritului de conlucrare și dia
log, a năzuințelor de pace și 
progres ale popoarelor noas
tre", mesajul președintelui 

- Nicolae Ceaușescu evidenția
ză : „România participă Ia re
uniune animată de dorința 
sinceră dc a face totul pentru 
a contribui la desfășurarea 
constructivă a acestei întîțniri, 
la găsirea de noi căi și mij
loace de extindere a conlucră
rii dintre țările balcanice, prin 
lărgirea colaborării economice, 
tehnico-științifice șl cultura
le, in domeniul mediului în
conjurător și in alte domenii 
de interes reciproc și cu în
crederea că, prin eforturile 
unite ale tuturor participanți- 
lor. se vor obține rezultate po
zitive, care să ducă la dezvol
tarea relațiilor dintre țările 
balcanice, să deschidă noi 
perspective luptei pentru in
staurarea in această regiune, 
atit de frămintată în trecut, a 
unui climat trainic de încre
dere și securitate, de colabo
rare și pace".

Pornind de la tot ceea ce 
s-a realizat semnificativ în e- 
voluția dialogului interbalcanic 
postbelic, de la perspectivele 
pozitive reale de îmbunătățire 
în continuare a relațiilor re
ciproce și a climatului politic 
general, dintre multiplele ini
țiative, propuneri și demer
suri ale tării noastre, ale pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu 
vizînd instaurarea în Balcani 
a unui climat trainic de înțe
legere și largă colaborare, 
transformarea acestei regiuni 
— supranumită odinioară ..bu
toiul cu pulbere al Europei" — 
într-o zonă fără arme nucleare

DOINA FRUNTELATA
(Continuare in pag. a Vl-a)
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PULSUL MARILOR ÎMPLINIRI
Se spune că numele Doljului 

se trage de la riul care-l stră
bate : ar însemna deci „Jiul de 
Jos". Intr-adevăr Jiul străbate 
ținutul ca o axă care îl deter
mină și il condiționează, ■— o 
axă geografică. La rîndul lor, 
dezvoltarea și înflorirea acestui 
județ se sprijină pe o axă la fel 
de importantă : o putem iden
tifica fără nici o rezervă in ac
tul istoric al reorganizării te-, 
ritorial-administrative din anul 
1968 care a dat acestei zone 
șansa înfloririi armonioase in
tr-un ritm pe care il putem 
numi, generic, „ritmul țării". 
Putem numi acest act, drept 
act istoric, fără nici o rezervă 
nu doar din perspectiva celor 
20 de agi care s-au scurs, ci in 
primul rind prm consecințele 
majore- pe oare le înregistrăm, 
la jubileul acestor două decenii.

Așa cum in întreaga țară re
organizarea administrativ-teri- 
torială in făptuită in 1968 a con
dus la- iniărirea orașelor și a 
comunelor ca unități -teritoriale 
de bază și in Dotj;-tmde statut 
urban avea doar Crtttova, ea 
marchează promovarea reală a 
unor localități la condiția și 
statutul de oraș. La Calafat,

Filiași, Băilești și Segarcea pro
gramele de sistematizare puse 
în aplicare au condus către o 
altă înfățișare ; totodată nu 
pot fi trecute cu vederea ușor 
schimbările fundamentale sur
venite in zestrea comunelor 
Amărăști, Poiana Mare, Dăbu- 
leni, Secui, Călărași, Basarabi, 
Deasa, Goicea Mare, Birca și 
Bechet.

de ani. Aceasta înseamnă că 
100 000 de familii in plus locu
iesc in condiții superioare de 
civilizație și confort. O zestre 
care a schimbat înfățișarea ora
șului din temelii. Străbat Craio
va din centru și pînă departe, 
la platforma industrială, tre- 
cind pe lingă „Oltcit" și alun
gind la „Electroputere". Străzi 
drepte, bulevarde largi și pe

JUDEȚUL DOLJ
Cartea de vizită a doljemlot, 

inima și mindria lor, rămine 
insă vechea, viteaza și splen
dida cetate a Băniei. Orgoliul 
cu care orice gorjean iți vor
bește despre Craiova de azi 
este pe deplin justificat. Recent, 
aici a fost marcat evenimentul 
la a cărui semnificație merită 
să medităm : a fost dată la 
„cheie" locuința cu numărul 
100 000. 100 000 de noi locuințe 
in Dolj din care, cea mai mare 
parte, s-au inălțat in ultimii 20

întreagă această parte a Craio- 
vei nici o locuință veche. Ab
solut totul este nou : străzi, 
scuaruri, blocuri, magazine, 
restaurante, cofetării, hoteluri, 
cinematografe. „Știți ce-a fost 
aici ?“ mă întreabă un craio- 
vean cu scopul clar al antitezei. 
Nu știu. Dar nici craiovenii 
get beget nu-și mai amintesc 
de tristele mahalale Bordei, 
Valea Gangului, mahalaua Gă
zarilor. Au dispărut, asanate și 
absorbite în noile cvartaluri. Și

iar mă gindesc : 100 000 de lo
cuințe noi in Dolj din care in 
Craiova ultimilor 20 de ani s-au 
construit 60 de mii.

Fiecare oraș are o istorie a 
edificării, a înnoirii lui și, cum 
e normal, această istorie are și 
multe file sentimentale. Craiova 
însă are o pagină eroică emo
ționantă. Doljenii își amintesc 
cu recunoștință și vibrație des
pre faptul că și in împrejură
rile cele mai grele ^au simțit 
grija, sprijinul și au beneficiat 
de sfaturile înțelepte ale se
cretarului general al partidului, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
care a dat indicații amănunțita 
cu valoare de înaltă perspec
tivă. Acestea sint astăzi traduse 
în faptă. In special centrul 
Craiovei, construit după aceste 
indicații, îmbină armonia cu 
expresivitatea, Piața Unirii 
fiind străjuită de construcții 
demne de tradițiile de arhitec
tură și istorie ale acestui oraș.

Nu întimplător Institutul de 
proiectări județean a fost dis-

(Continuare în pag. a V-a)

MARIANA DANILA



„StlNTEIA TINERETULUI'1 pag. 2 Z LUNI 29 FEBRUARIE 1988

Casă de piatră

♦

„STRADA FETELOR"
Salcia-Tudor, o comuni din județul Brăila. O comună ca 

oricare alta din comunele țării. Un loc cu oameni gospodari 
și harnici pentru care anotimpurile înseamnă, rind pe rind, 
fiecare dintre muncile timpului — de la arat și semănat 
pini ce recolta se stringe, aurie, in hambare. O comună in 
care casele smt mmdre, frumoase, vorbindu-ți despre sta
tornicie. Statornicia muncii. Statornicia familiei. Statornicia 
oamenilor. Poți intilni deci multe semne ale duratei, ale 
iubirii de locurile natale. Incepind cu primul și cel mai 
important, acela care se învață din anii copilăriei și este 
transmis mai departe fiecărei generații — cultul muncii pă
mântului, al dragostei pentru timpul ce rodește prin neodih- 
na brațelor, prin truda fiecărui anotimp, concretizată in 
recoltele mari de griu și porumb. Chiar dacă unii dintre 
ei, oamenii din Salcia-Tudor au lucrat sau lucrează in 
locuri ce nu sint legate in prima parte a zilei de ogoarele 
cimpiei, fiecare găsește timp să-și lucreze lotul preluat in 
acord global, să dea o mină de ajutor celor de la C.A.P., 
să-și îngrijească grădinile din jurul caselor, să facă in așa 
fel incit toți ceilalți să știe că ei nu au uitat ceea ce i-au 
învățat părinții, nu au uitat ce inseamnă si fii un fiu al 
satului.

Nu insă acesta este subiectul însemnărilor de față, deși, 
in cele ce vor urma, va fi vorba tot despre statornicie. Sta
tornicia familiei. Sint multe familii in Salcia-Tudor. Multe șt 
trainice. Familii mai tinere sau familii care au numarat 
două, trei și chiar cinci decenii de la acel DA I rostit cu 
bucurie, cu încredere și multă, multă dragoste. Un asemenea 
exemplu de statornicie este „Strada fetelor“. Nu, sigur că 
nu există nici o stradă în comuna Salcia-Tudor care să se 
numească așa. Și totuși, acesta este numele pe care oamenii 
de aici l-au dat uneia dintre străzi. De fapt, nu este vorba 
despre o stradă, ci despre, să-i zicem, o uliță cu citeva zeci 
de case, cu citeva zeci de familii. Iar toate aceste famtlit 
au comun — in afara trdiniciei vieții lor, a împlinirilor și 
dragostei rămase neștirbite in toți anii — faptul că in fe
restrele caselor lor au înflorit bogat și frumos florile vieții 
— copiii — și, de fiecare dată, aceste flori au avut nume de fata.

Intr-adevăr, pe „Strada fetelor" s-au născut și au crescut 
numai fete. Cu totul, pină in prezent sint 54. In casa și 
familia Ioanei și a lui Anghel Macovei sint șapte. Viorica are 
20 de ani. Camelia 19. Doina 18, Adina și Melania, eleve, 
prima în clasa a VIII-a și cealaltă in clasa a IlI-a și geme
nele Valeria și Steluța, amindouă in clasa întii. Și în casa 
lui Radu și a Victoriei Macovei au îmbobocit și înfloresc trei 
flori — Mariana, secretară la școala din comună, Mihaela, 
muncitoare, și Alina, elevă in clasa întii. .Neacșa și Radu 
Lupu au patru fete — Aneta, Aurica, Ioana și Pavelina — 
toate patru au acum, fiecare, casa ei, iar părinții așteaptă 
cu nerăbdare nepoții. $i, bineînțeles că ar dori să fie tot 
fete. Dar și dacă vor fi băieți, bucuria lor va fi la fel de 
mare și ii vor crește așa cum le-au crescut mamele lor în- 
vâțindu-le să prețuiasci cinstea și munca in. aceeași măsură. 
Și in casa Fevroniei și a lui Micu Stanciu sint patru fete — 
Violeta și Patricia, eleve. Elena-Mărtuca și Anamaria la gră
diniță. Ion șl Ioana Băbăloiu au și ei patru fete cu nume 
de flori. La fel, in familiile Oprea Ștefan și Toader Micu 
cresc trei și respectiv două flori cu nume de fată. Apoi, în 
gospodăriile familiilor Radu Cotiș, Gheorghe Cîrmaciu, Va- 
sile Alimen, Alexandru Vasile înfloresc frumos florile iubi
rii, ale împlinirii vieții de familie, flori, cum am mai spus, 
ce poartă nume de fată.

Pentru frumusețea florilor, oamenii locului au numit aceas
tă stradă „Strada fetelor*'. Și cu adevărat este cea mai fru
moasă stradă a comunei Salcia-Tudor. In afară de florile- 
fete, aici fiecare fereastră este înflorită de florile adevărate 
ale glastrelor, fiecare grădină este rinduită și îngrijită, iar 
din primăvară pini toamna tirziu înflorită de florile îngri
jite cu pricepere și iscusință de miinile fetelor. Cind soarele 
vine să zvinte în primăvară timpul și straturile grădinii, sd 
se oglindească în ferestre și fintini, pe „Strada fetelor" înflo
resc alte flori, flori țesute cu migală și măiestrie in lucru
rile întinse la soare — lucruri adunate „de zestre" de ace
leași fete-flori. Șt, tind ies la joc. duminica, sau tind merg 
la căminul cultural in celelalte zile, alaiul fetelor-flori din 
„Strada fetelor" este cel mai frumos, cel mai vesel. Bine
înțeles că se pot spune multe, foarte multe despre fetele de 
pe „Strada fetelor". Despre cum muncesc și cum învață, des
pre cele cu care se deprind in gospodărie, despre prieteniile 
lor, despre nunțile care s-au făcut și se vor face aici. Dar, 
cel mai important fapt pe care ni-l dezvăluie însuși numele 
pe care oamenii l-au dat acestei străzi este statornicia — 
statornicia unei vieți de familie frumos trăite, statornicia 
unei educații ce are ca punct de pornire munca in toate aceste gospodării.

CRISTINA BALINT

O BUCURIE ADEVĂRATĂ
Fotografia pe care o privim 

este puțin estompată de vre
me. Se deslușesc insă clar 
privirile scrutătoare și lumi
noase ale celor doi tineri, 
străpungind parcă aerul spre 
obiectivul- fotografic. O sen
zație de bucurie și încredere 
se desprinde din întreaga lor 
înfățișare. Cei doi tineri 
din fotografia semicentenară 
astăzi se numesc Maria și 
Isidor Dicu. Ea, cea de atunci 
— delicată și zveltă in rochia 
diafană, se sprijină ușor de 
brațul vînjos al bărbatului 
tinăr și sigur de sine. Și as
tăzi, după mai bine de 50 de 
ani, atitudinea lor de atunci 
a rămas neschimbată. El, 
„capul familiei", om de nă
dejde și tată adevărat pentru 
cei 6 copii ai lor, a împlinit 
de curind 73 de ani. Ea, 
mamă și bunică iubitoare, 
păstrează încă, la cei 68 de 
ani, aceeași gingășie și blîn- 
dețe care pe el l-a fermecat 
in tinerețe.

Povestea lor este lungă și 
complicată ca însuși drumul 
vieții. Ea nu are un început 
anume, pentru că dragostea 
nu a venit așa. dintr-o dată, 
cum spune astăzi bătrînul 
Isidor. ci încetul cu încetul. 
Primii ani ai copilăriei lor de 
vecini și tovarăși de joacă în 
același sat brăilean au pre
cedat un sentiment care i-a 
legat statornic mult mai tir- 
ziu. „Erau ani grei, iși amin
tește el, ani în care nu te 
putei rostui ușor. Eu și Maria 
ne aveam dragi de mult, de 
atunci cind părinții m-au tri
mis la Brăila să învăț mese
rie. Ca ucenic la un croitor 
am început să cunosc viața în 
tot ceea ce avea mai greu și 
mai trist. Patronul meu mai 
mult mă bătea decit mă în
văța. Am renunțat la croitorie 
și am venit la București. Am 
ales o meserie mai bărbă
tească și mai potrivită cu 
firea mea. Așa am pășit pen
tru prima oară pe porțile unei 
uzine adevărate. Uzina, ce as
tăzi poartă numele binecunos
cut „23 August", nu era pe

atunci nici pe departe ceea ce 
este acum. Oamenii însă erau 
de nădejde și de la ei am învă
țat multe din lucrurile care 
mi-au folosit mai tirziu. Nu 
numai despre muncă, ci și 
despre viață".

După armată 
întors în satul 
scurtă vreme. Atit de scurtă 
cit a ținut nunta sa cu Maria. 
„Apoi am venit împreună în 
București, își amintește soția. 
Voiam cu orice chip să avem 
„un cuib" al nostru și așa, cu 
greu, am cumpărat un petec 
de pămînt la marginea orașu
lui, in „comuna", pe atunci. 
Militari". Căminul tînăr în
cepe să se consolideze. întoc
mai ca acasă, in satul natâl, 
și aidoma caselor din jur 
in Bucureștiul anului 1938, 
„pștecul" de pămint se „îm
bogățește" curind cu o cameră

Isidor s-a re- 
natal pentru

fetele noastre". Vrem să aflăm 
cite ceva despre Maria și 
gazdele nu se lasă rugate. 
„Vedeți, ea a fost prima din 
familie care s-a mutat in car
tierul ■ acesta nou. împreună 
cu bărbatul ei, Gheorghe, 
strungar la IMGB. primise un 
apartament aici. Curind 
primit și noi 
ne-am bucurat 
proape". Maria 
de ani și este 
copii. Cel mai mare este stu
dent la Politehnică, iar cei
lalți doi sint elevi la liceu. 
Alături de Maria, in fotogra
fie, se află Ionel, cel ,de-al 
doilea copil al familiei Dicu 
și de altfel singurul .băiat. 
Ionel „a zburat" departe, toc
mai la Iași — „s-a dus după 
nevastă" spune cu puțin nă
duf bătrina — și este ■ unul 
dintre cei mai apreciați me-
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UN COD MORAL
DE NECLINTIT

încă din străbuni, a întemeia o familie în
semna a „intra in rindul lumii1*. Căsătoria 
constituie intr-adevăr o probă de maturitate in 
gindire ți faptă, existența in doi presupunind 
o serioasă cunoaștere reciprocă, o comu
niune de concepții ți idealuri, puterea de a 
Înfrunta împreună greutățile inerente oricărui 
inceput, toate acestea baiindu-se pe afec
țiune, căldură ți respect Astfel ia națtere că
minul fericit, care iți găsește totala împlinire 
prin venirea pe lume a copiilor. In această or
dine de idei tovarășul Constantin Niculieâ, 
președintele judecătoriei sectorului 2 al Capi
talei, ne spunea : „Copiii reprezintă liantul cel

„NE CUNOAȘTEM 
DIN VEDERE*

Deși tineri amlndoi, Maria 
și Nicolae C. aveau deja fie
care la activ cite o căsătorie 
anterioară. Nu se poate deci 
pune problema lipsei de expe
riență. Și totuși, iată cum re
latează Maria C. povestea a- 
cestei căsnicii : „Soțul meu 
mi-a fost prezentat de o fe
meie pe care o consideram 
serioasă, demnă de Încredere, 
în scurt timp ne-am căsătorit, 
dar la citeva zile după aceea 
am constatat că soțul meu 
bea. practică jocuri de noroc 
și se întilnește cu alte femei 
tocmai in casa persoanei care 
fmi făcuse cunoștință cu el. 
Am crezut că aducind pe 
lume un copil voi reuși să-1 
leg mai mult de zasă, dar n-a 
fost așa. Atunci cind i-am re
proșat atitudinea lui mi-a 
spus că s-a căsătorit cu mine 
numai din ambiție, deoarece 
fusese părăsit de o concubină 
cu care între timp s-a Împă
cat. Concomitent, o a treia fe
meie cu care a avut relații a 
rămas însărc’nată". Condam
nabilă inconștiență din care au 
rezultat doi copii ce nu vor 
avea niciodată motive să se 
mindrească cu tatăl lor.

Un sfîrșlt ți mai trist a 
avut căsnicia Doinei P. cu 
Paul P„ ..băiat cumsecade" la 
prima vedere, dar ascunzind 
cu grijă o condamnare, o pro
nunțată alergie la muncă și o 
mare pasiune pentru alcool. 
N-a trecut mult însă ți lupul 
și-a arătat colții de sub bla
na de oaie.

să-i crească 
condiții.

Doina P. urmează să crească 
singură un copil zare, cind va 
fi mare, va întreba cine a 
fost tatăl său. Pentru a-l 
scuti de durerosul adevăr, 
mama va trebui să depună a- 
devărate eforturi de imagina
ție. în graba mare s-ap căsă

mai de preț intr-o căsnicie, o mare parte a so
ților care ajung la divorț neavind copii". Șl 
pentru că divorțul, acest fenomen nedorit, 
constituie subiectul analizei noastre, vom în
cerca sâ relevăm, cu ajutorul interlocutorului 
nostru citeva din cauzele care duc la destră
marea familiilor, la eșecul moral ți sentimental 
al tinerilor care, atit de timpuriu, ajung in 
sala pașilor pierduți, privindu-ți copiii de un 
drept elementar, acela de a se bucura in li
niște de atmosfera caldă a unei familii, aptă

și să-i educe in cele mai bune

BANII N-ADUC FERICIREA

Oricum am judeca situația, 
concluzia zare se impune este 
aceeași .: Ioana și Pompiliu B. 
s-au căsătorit pentru bani. 
Bunăstarea materială n-a reu
șit insă să suplinească afec

— Stimată Pușa Poenaru-Ia- 
cob, e adevărat că vă trageți 
dintr-o familie cu nouă copii ?

— Tot așa de adevărat pre
cum e soarele cind răsare de 
după creste, în Șugagul meu na
tal... ’■ : •

— Unde este Șugagul ?
—O comună din județul 

Alba. O comună cu mai multe 
sate, cățărate pe munți. De fapt, 
satul în care rii-am născut ăe 
numește Bîrzana. II străbate 
riul Sebeș, ceea ce-i determină 
pe localnici să-și zică „rîu- 
reni"...

— Așa să-mi explic versurile 
pe care le cintați, in spectaco
lele „Rapsodiei Române" : „Co
drule, frunză de fag / Eu sînt 
mindră din Șugag / Riureană o- 
cheșică I Harnică frumu
șică" 2 Deci cite „rîurence" a 
născut mama dumneavoastră ?

— Mama mea' — Maria Ghib 
— a făcut să vadă lumina soa
relui nouă copii, cinci fete și 
patru băieți. Sintem cea mai nu
meroasă familie în așezarea 
noastră muntenească. Sora mea, 
Ana. are 14 copii, iar fratele 
meu, Petru, are 13. Mama se 
poate mindri. Ia cei 84 de ani 
ai săi, că este iubită de 52 de 
nepoți și de 30 de strănepoți... 
E dreaptă ca un brad (cum de 
fapt a fost și tata, pînă la 76 
de ani, cind s-a stins), are o- 
chii limpezi și pătrunzători. 
Nc-a crescut pe toți — copii și 
nepoți — în numele demnității,' 
al sincerității depline și al în
crederii in jiVopflS noastră for

ță, în bucuria de a muici. Si
tu’ metr'avca și arc un cod mo
ral de neclintit. Oamenii se 
conformează unor tradiții care 
ic rînduiesc viața, de sute de 
ani. Duminica pe la prinz, pr 
imarul dă un semn, care se 
transmite de la on la om și 
care adu~ă obștea la sfR. Si >t 
in așa-zisele ,:poru ici de du
minică", acest obicei conserva' 
în toată vechimea lui adinei 
semnificații Sociale, etice, uma
ne.

— Cind ați fost ultima oară 
intr-o asemenea duminică la 
Șugag 2

— De Anul Nou, cind m-am 
dus s-o văd pe mama.

— Deci Pușa Poenaru n-a 
cîntat niciunde la „Revelionul 
’88" 2

— Cum să nu ! I-am cîntat 
mamei, le-am cîntat fraților a- 
dunați — fără excepție — in ju
rul ei, acompaniată de saxofo
nul fratelui meu, Petru Ghib...

— Așadar, n-ați monopolizat 
talentul familiei .'?

— Nicidecum. Toți frații met 
au moștenit-o pe mama, toți 
știu să cinte, toți au glas. Ba 
•chiar și nepoții mei, aproape 
toți. Numai că n-au luat dru
mul cintecului. au alte meserii, 
alte ocupații. Avem in familie 
și ciobani și lăcătuși și electro
mecanici și merceologi...

— ...Dar toți oameni cu dra
goste de cintec, oameni pentru 
care a cihtâ înseamnă a trăi... '•

’ DRAGOMIR MAGDIN

duioșie la acest amănunt — 
iar cea de-a doua s-a căsăto
rit cu un ceferist. „El e mai 
mult plecat, dar Rusanda se 
mingîie cu cei trei copii. Și 
de la Ionica am doi 
Eu i-am crescut de 
Acum sint oameni in 
firea, adaugă bătrina, vin me
reu pe la noi și ne aduc cite 
ceva".

Sfioasă, mezina Elisabeta 
ne privește dintr-un colț de 
fotografie. „Pe atunci nici nu 
era măritată încă, iși amin
tește mama. Astăzi are 38 de 
ani și tot așa a rămas, blindă 
și sfioasă. Zici că-i o copilă, 
deși are și ea la rindul ei trei 
copii". Elisabeta șl-a urmat 
soțul, constructor pe 
șantierele unde a lucrat, 
Transfăgărășan s-au 
Dinu și Adrian, la Motru 
Alina. Și totuși, deși sînt de
parte Elisabeta și soțul ei 
iși găsesc timp să vină-și să-i ■ 
bucure pe bătrini. In conce
diu. se știe, sint nelipsiți din 
casa părintească. De altfel 
aici este locul de întîlnire 
cel mai sigur pentru toate 
vlăstarele familiei Dicu. La 
fiecare aniversare, cei 6 co
pii și 21 de nepoți își sărbă
toresc, cu emoție și recunoș
tință, părinții și bunicii. 27 
de garoafe roșii se , .adună 
atunci, .simbolic, însoțind ui 
„La mulți ani" plin de toată 
dragostea și recunoștința.

Ultima pagină a albumului 
de familie are o singură foto
grafie. Adunați laolaltă, pă
rinți, bunici și nepoți zimbesc 
obiectivului care fixează un 
moment emoționant. Maria și 
Isidor Dicu la nunta de aur. 
Replică, peste mulți ani, a 
imaginii de pe prima pagină, 
ea ne trimite cu gîndul la 

...... ......  toată această viață lungă, fru- 
sint cei’ mai' fericiți părinți.’ moașă și lurninoasă, in care, 
Alte două fete — Ionica și 
Rusanda — au ales aceeași 
meserie. Amîndouă au absolvit 
școala profesională la În
treprinderea de Tricotaje 
București. Prima și-a cunoscut 
soțul incă din școală — și 
mama Maria zîmbește cu

am
repartiția și 
că vdm fi a- 
are acum 49 
mamă a trei

nepoți, 
mici, 
toată

toate 
La 

născut

—T

Nunta de aur
și o sală din chirpici. Expre
sia „am început de la lingură" 
iși găsește, sărăcăcios, dar 
optimist, locul și în viața ti- 
năruiui cuplu. Copiii Învese
lesc in curind atmosfera de 
familie liniștită și închegată, 
năvălind in fiecare dimineață 
în bătătura verde 
neroasă.

Răstoim albumul 
cei doi părinți il 
astăzi în vitrina cu lucruri 
prețioase în noul lor aparta
ment din cartierul Drumul 
Taberei. Anii au trecut, vre
murile s-au schimbat, iar 
viața lor a devenit din c? in 
ce mai frumoasă și mai ușoa
ră. Vechea căsuță a fost lo
rn uit înlocuită cu un bloc nou, 
cu confort civilizat și mo
dem. O vedem însă într-o 
fotografie și bolta de viță sub 
care este așternută festiv 
masa familială ne stîrnește 
nostalgii. „Aici, in stînga mea, 
arată bătrînul Isidor, este 
Maria, cea mai mare dintre

Și ge-
pe care 
păstrează

dinii lor cu totul și cu totul 
iresponsabile. Din conside
rente materiale s-au căsătorit 
și Constantin și Daniela R„ în 
împrejurările astfel descrise 
de reclamantă : „L-am cu
noscut pe pîrît în perioada 
cind mii» pregăteam pentru ad
miterea la facultate, acesta a- 
cordindu-mi meditații. Profi- 
tind de faptul meditațiilor 
(sic) pîrițul a reușit a mă de
termina Să accept căsătoria ce 
avea a se produce la 27 de
cembrie 1980". Căsătoria astfel 
„produsă" i-a dat fericitului 
soț prilejul de a intra în po
sesia unor importante sume 
de bani de la părinții și bu
nicii feței. Dar, cum nu există 
sac fără fund, odată cu seca
rea sursei de venituri, s-a 
sfîrșit și viața în roz pentru 
tînărul menaj. Capul familiei 
a inceput să dea pe acasă din
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torit și Doina și Gheorghe F., 
ca, după patru ani de coexis
tență, să constate că viața lor 
a devenit un adevărat infern. 
N-am reușit să aflăm adevă
ratul motiv al certurilor din
tre cei doi soți și nici cită bu
năvoință și răbdare au inves
tit în materie de înțelegere re
ciprocă. De altfel, la toate a- 
cestea ei ar fi trebuit să me
diteze înainte de a fi fost 
prea tirziu, înainte de a fi ui
tat cu desăvirșire că sînt pă
rinții a două fetițe frumoase 
și cuminți, a căror copilărie a 
fost umbrită pe nedrept. Alți 
doi copii ai fostei familii Ma
ria și Valeriu B„ au de supor
tat consecințele atitudinii 
iresponsabile a părinților care, 
iată, in acest secol al progre
sului și științei, au intrat în 
dispute religioase atit de gra
ve .incit n-au mai putut să 
conviețuiască in nici un chip.

țiunea in mod vital necesară 
unei căsnicii normale, așa, că 
ambii soți au început să-și 
caute „fericirea" în relații ex- 
traconjugale, neținind cont de 
elementare principii morale 
și nici de cei doi copii, zu 
care veneau amîndoi din „con
viețuiri" anterioare căsătoriei. 
Sfirșitul a fost previzibil : cer
turi, beții, bătăi, spectacole 
dizgrațioase la care copiii tre
buiau să asiste fără voie și 
fără vină. Ajarmat, inevitabil, 
divorțul. Tot copiii (trei de 
data aceasta) sînt cei care 
trag ponoasele „războiului" 
dintre Ion și Ioana C„ a căror 
alianță a avut, se pare, un 
unic mobil : somptuosul Ford 
Taunus cu ajutorul căruia 
Ion C. făzea ravagii printre 
puștancele slabe de înger. în 
acest caz instanța s-a arătat 
neîndurătoare și nu le-a ac
ceptat divorțul, obligîndu-i 
astfel să revină asupra atitu

ce in ce mai rar, sfîrșind prin 
a părăsi definitiv domiciliul conjugal. * .■■■■■'

Sigur, intîmplările . relatate 
de noi sînt dintre cele măi ba
nale și. puteau fi înlocuite 
printr-un studiu moralizator 
despre lipsa de maturitate în 
S'ăvîrșirea unor pași decisivi, 
despre egoism și meschinărie, 
despre lipsa oricărui efort de 
a-l înțelege pe celălalt și de a 
te judeca obiectiv de tine în
suți. V-am supus totuși aten
ției aceste cazuri pentru că a- 
semănarea lor cu alte perso
naje șl situații reale nu este 
deloc întîmplătoare. „Divorțu
rile, acest fenomen îngrijoră
tor, se află mereu în atenția 
noastră — ne spunea tovarășul 
Constantin Niculică — deși 
facem tot ce ne stă în puteri 
pentru a împiedica destrăma
rea familiilor aflate într-un 
moment de derută. încă nu ne 
punem arăta mulțumiți de si-

canid de la „Nicolina". Ioana, 
soția sa, ii este insă soacrei 
foarte aproape de suflet — 
„fată bună, cam iute, dar noi 
o iubim mult". Și in familia 
lui Ionel Dicu au „înflorit" 
patru copii. Toți prerhianți, 
ține să precizeze cu mindr.e 
bunica.

A treia fiică este Gieuța. O 
femeie voinică, hotărită. se 
vede cit de colo că îi sea
mănă tatălui care recunoaște, 
discret, că este preferata sa. 
Și ea are o familie, frumoasă 
și părinții se bucură pentru' 
ea, chiar dacă tocmai de 
aceea o văd mai rar. Cei șase ’ 
copii o rețin mult acasă, dar 
Gieuța și soțul ei, Valentin,

r, ț

cu înțelepciunea virstei, cei 
doi părinți și bunici de astăzi 
ne mărturisesc că lucrul cel 
mai de preț, mai presus de 
tot și de toate, au fost și ră- 
mîn Întotdeauna copiii.

EMILIA VASILIU

a

tuația existentă. Cu toate e- 
forturile noastre de convinge
re, sînt încă destui aceia care 
se despart. De multe ori tine
rii căsătoriți vin la noi cu ce
reri de divorț întemeiate pe 
motive efectiv puerile, alimen
tate uneori de propria lor 
lipsă de răspundere, alteori 
de părinții care își „apără" 
orbește odorul de greutățile 
vieții, iar, alteori de așa- 
ziși prieteni care antrenează 
pe unul sau pe altul din soți 
în opțiuni hazardate. In cele 
mai multe cazuri factorul prin
cipal care duce la eșuarea 
proaspetelor căsnicii este in
suficienta cunoaștere a parte
nerilor, căsătoriți dintr-o în- 
fierbîntare de moment ca, 
apoi, după citeva zile de con
viețuire să constate că n-au 
nimic comun, că nu-și împăr
tășesc aspirațiile, ba, mai 
mult, că în spatele amorului 
de o clipă se ascund adevă
ruri inacceptabile. N-au sorți 
de a rezista nici căsătoriile le
gate pe baza unor interese 
materiale, fiindcă nimic nu 
poate lega doi oameni atunci 
cind între el nu există senti
mente de afecțiune și căldură. 
Cei care salvează de multe ori 
căsniciile aflate în derivă sînt 
copiii. Numai părinții lipsiți 
de cel mai elementar simț u- 
manitar sînt in stare să-și 
pună pe prim plan confortul 
propriu (moral și material), 
părăsindu-și copiii. în aceste 
cazuri justiția nu trebuie să 
arate nici un fel de înțelegere, 
respingînd acțiunea de desfa
cere a căsătoriei. Lipsa de răs
pundere cu care unii tineri se 
căsătoresc își găsește urmarea 
în lipsa de răspundere zu care 
hotărăsc să se despartă, con- 
slderind aceasta ca fiind cea 
mai firească încheiere pentru 
o -«mică aventură» trecătoare 
și — ce grosolană eroâre ! — 
fără urmări. Sigur, față de a- 
ceștia, justiția nu are circum
stanțe atenuante iar noi, oa
menii justiției, facem tot po
sibilul pentru a-i aduce la o 
atitudine mai matură, mal res
ponsabilă și, la urma urmei, 
mai demnă".

G. HUREZEAN

Un copil — o viață

0 INTIMPLARE PE GHEAȚĂ
Printre alte atracții pe care 

iarna le oferă copiilor dornici 
de joacă, chemarea ghețușului 
este irezistibilă. Lunecarea de 
fulg ușor pe luciul gheții, cu 
miraje și cu întreceri pasio
nante (chiar dacă mai sint 
„punctate" de căzături), au fă
cut și fac deliciul copiilor din 
toate generațiile. Uneori insă, 
această plăcută preocupare 
poate să se transforme în sur
sa unor adevărate drame.

Ca și-n alte zile, în drumul 
de la școală spre casă. Marian 
Stan din clasa a IV-a Și micu
țul Daniel Velicu. clasa a Il-a, 
s-au avintat nerăbdători pe o- 
glinda de gheață a lacului Fru- 
mușani. zburdind fără nici o 
frică. Cu toate șă erau ușori — 
doar citeva zeci de kilograme 
— gheața nefiind prea bine 
consolidată, din cauza înghețu
lui superficial, a cedat brusc, 
cel doi copil căzînd în apa rece 
și adîncă. Dar pericolul nu ve
nea doar de la aceste două ele
mente. ci. mult mai grav, se în
fățișa sub spectrul intrării mi

cuților elevi sub platoșa de 
gheață, acolo unde curentul 
apei îi împingea fără putere de 
împotrivire, Dacă derularea în- 
timplărti și-ar fi urmat Cursul 
normal, sfirșitul' ar fi fost ine
xorabil : moartea celor doi mici 
imprudenți.

Iată insă că întîmplarea ia 
o nouă turnură, prin apariția în 
zonă a tinărului soldat Mihai 
Ganea. aflat în permisie, la fa
milie. Alarmat de țipetele dis
perate, ce aveau din ce in ce 
mai puțină forță, tinărul militar 
în termen nu a stat pe gînduri 
și s-a aruncat în apa rece pen
tru a salva copiii. Intervenția 
lui — temerară și încărcată de 
umanism — nu a fost ușoară, 
la un moment dat devenind 
chiar periculoasă; atunci cind 
cei doi copii s-au prins de tînă
rul militar cu atita putere și 
de-a valma, incit ii ingreuiau 
acestuia mișcările și, implicit, o- 
perația de salvare. Judecata lu
cidă si prezenta de spirit a lui 
Mihai Ganea. l-au ajutat să 
iasă Cu bine din acele momente

grele și Unice, cind, în lupta cu 
gheata și apa rece și cu dis
perarea copiilor, a transformat 
semnul de întrebare ce plutea 
asupra deznodămîntului viito
rului celor trei vieți intr-o cer
titudine a victoriei și a disci
plinei de voință : copiii au fost 
salvați I

•Ce a urmat după aceza. spi
talizarea celor trei (cu micșora
rea numărului de zile petrecute 
în mijlocul familiei, pentru Ga
nea). nu mai are acum impor
tanță.

Ceea ce s-a^ întimpl-at in con
știința întregului sat a fost ges
tul salvator al Iui Mihai Ganea 
și bucuria celor doi copii și a 
părinților acestora, care cu 
greu au găsit Cuvinte de mul
țumire aduse tinărului militar. 
Două vieți plăpînde și-au putut 
continua firul datorită curaju
lui prin care Un tînăr a înfrup
tat vitregia naturii.

GEO CIOLCAN
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în spiritul orientărilor și indicațiilor tovarășului Nicolae Ceaușescu,^ 
al sarcinilor stabilite de Comitetul Politic Executiv al C. C. al P.C. R.

ÎNDEPLINIREA EXEMPLARĂ A INDICATORILOR DE EFICIENȚĂ - 
PREOCUPARE PRIORITARĂ A FIECĂRUI COLECTIV MUNCITORESC
La întreprinderea Mecanică Timișoara

In contextul actual al dezvol
tării economiei noastre, mo
dernizarea producției, perfec
ționarea întregii munci nu mai 
constituie doar o simplă opțiu
ne de moment sau de etapă, ci o 
condiție esențială a competiției 
economice in care sint angajate 
industria, toate celelalte ramuri. 
Modernizarea, în înțeles gene
ral, reprezintă principalul fac
tor în asigurarea ritmurilor de 
dezvoltare pe mai departe, în 
asigurarea creșterii eficienței, 
calității si competitivității.

La întreprinderea Mecanică 
Timișoara, de exemplu, unitate 
importantă în peisajul industrial 
al țării, prin aplicarea în prac
tică a măsurilor cuprinse în pro
gramul de modernizare adoptat 
in 1987, s-a înregistrat un spor 
de producție marfă în valoare 
de peste 152 milioane lei. Chel
tuielile materiale la 1000 lei 
producție marfă au fost reduse 
cu 49 milioane lei, în timp ce 
cheltuielile totale au fost dimi
nuate cil 56 milioane lei. Pe de 
altă parte, consumurile de me
tal au fost reduse cu 488 tone, 
cele de combustibil convențio
nal cu 365 tone, iar cele de e- 
nergie cu 566 MWh. Față de un 
consum normat de 11,78 MWh 
la 1 milion lei producție mar
fă. în, 1987 s-a înregistrat un 
consum de 11.57 MWh. A spo
rit de asemenea substanțial 
productivitatea muncii, produ
sele fiind tot mai competitive, 
atit sub aspectul performanțe
lor dezvoltate, cît și al costuri
lor, al volumului de materiale 
și manoperă înglobate. Astfel 
excavatoarele cu rotor de 130, 
470 și 1 400 litri la cupă, prin 
reproiectare au devenit mai u- 
șpăre cu aproape 100 tone fie-

care, în timp ce puterea absor
bită în timpul funcționării a fost 
diminuată cu 40—75 kilowați pe 
utilaj.

Mașinile combinate de 1 200 
tone pe oră, automacaralele, 
podurile tehnologice, alte nenu
mărate utilaje au fost supuse 
procesului de modernizare cu 
efecte similare. Pornind de la 
aceste efecte, care înseamnfă, 
așa cum arătam, sporuri de pro
ducție, de calitate și eficiență, 
condiții tot mai bune pentru a-

al unității ca o acțiune amplă 
și cuprinzătoare cu implicații 
în toate sferele de activitate ale 
întreprinderii. Se are în ve
dere modernizarea tehnologi
ilor de fabricație, modernizarea 
organizării, modernizarea pre
gătirii cadrelor, accentuîndu-se

purile de automacarale, cuprin
se între 40 și 125 tf. Pe de altă 
parte, s-a trecut la 
unei noi tehnologii de 
piese de bronz și fontă 
șie, tehnologie pe baza 
productivitatea muncii a crescut 

~___  ______ , cu 40 la sută, reducindu-se sub-
legătura dintre învățămînt, cer- stanțial adaosul de prelucrare, 
cetare și producție, precum și 
modernizarea, dacă se poate 
spune astfel, a modului de gîn
dire și înțelegere a 
Licit producției din 
ție.

Intr-un program cuprinzător 
pe care ni l-a prezentat dr. ing. 
Nicolae Popescu, directorul teh-

problema- 
fiecare sec

metodă prin care se estimează 
creșterea productivității muncii 

impor
tante au *ost adoptate și în do
meniul reorganizării fluxurilor 
de fabricație. Vor fi reorientate, 
corespunzător criteriilor 
cienței, fluxul de reparații ca
pitale la mașinile unelte, 
xurile de fabricație a 
cuplajelor și mufelor, 
reorganizată într-o perspectivă 
imediată linia de fabricație a 
tuburilor pentru cabluri elec
trice și a liniilor pe care se 
realizează mașinile de ridicat 
electrohidraulice.

Multe din obiectivele cu
prinse în programul de moder
nizare au fost preluate în exe
cuție proprie de organizația de 
ttneret. Tineri precum Vasile 
Boroșu, Marcel Flucsă, Radu 
Gabriel se înscriu și în acest 
an cu realizări deosebite pe li
nia transpunerii rapide în prac
tică a temelor preluate, fie de 
ei, fie de echipele sau 
țiile pe care le conduc, 
tat al răspunderii cu care 
acționează la nivelul f' 
secții și compartiment 
modernizarea producției, 
intensificarea acestui 
proces, de mare eficiență 
mică, prevederile planului la 
producția marfă pe luna ianua
rie a acestui an au fost sub- 

.stanțial depășite. S-au executat, 
totodată, suplimentar 8 tone u- 
tilaje miniere, 2 tone utilaje me
talurgice, piese de schimb in 
valoare de 56 000 lei, realizîn- 
du-se integral producția desti
nată exportului. Motiv pentru 
constructorii de la I.M.T. de a 
intensifica procesul de moder
nizare, da a perfecționa în con
tinuare întreaga activitate, mo
dul de gindire și acțiune al co
lectivului de muncă.

aplicarea cu 20 la sută. Măsuri 
turnat
cenu-
căreia

Și rămînînd tot la capitolul teh
nologii, am reținut, de aseme
nea ca o realizare de prestigiu, 
modernizarea tehnologiei de de
bitare a tablelor groase cu jet 
de plasmă, prin a cărei aplicare 
productivitatea muncii crește 
cu 20 Ia sută, precum și tehno
logia de xiloxare a lagărelor

CU IMPLICAȚII PROFUNDE V

efi-
fiu-

tuturor 
Va fi

De la concepție și proiectare la pregătirea fabricației

și execuția noilor produse —un flux al eforturilor susținut/

REDUCEREA CONSUMURILOR,
CREȘTEREA PRODUCTIVITĂȚI

șezarea întregii activități pe fă
gașul dezvoltării intensive, dar 
și de la sarcinile mobilizatoare a- 
sumate în 1988, cînd prevede
rile la producția marfă sînt su
perioare, comparativ cu anul 
trecut, cu aproape 10 la sută, 
iar cele ale producției nete cu 
27,2 la sută, încă din luna ianua-, 
rie s-a trecut cu forțe sporite 
Ja relansarea acțiunii de mo
dernizare și perfecționare in 
toate secțiile și compartimentele 
întreprinderii. Așa cum sublini'a 
tînărul lăcătuș Gabriel ” 
secretarul comitetului 
în acest al treilea an al cincina
lului, procesul de modernizare 
este înțeles de întregul colectiv

Bai ci,
U.T.C.,

nic al unității, sînt înscrise cî
teva zeci de acțiuni ce vizează 
principalele sectoare de activi
tate. Dar pe lingă acest pro
gram de mare anvergură, la ni
velul fiecărei secții au fost a- 
doptate alte programe, elabo
rate pe baza propunerilor oa
menilor muncii, a soluțiilor gă
site în vederea perfecționării 
organizării fiecărui loc de mun
că. Reținem astfel că în mo
mentul de față se lucrează la 
modernizarea excavatorului 
E.S.R.C. 130 — variantă minieră, 
a mașinii de stivuit de 6 500 
tone/oră și a mașinii combinate 
de 5 600 t/h. Sînt supuse, de a- 
semenea, modernizării toate ti-

de alunecare, o tehnologie nouă 
prin care se reduce consumul 
de bronz cu 70—75 la sută, în 
timp ce productivitatea muncii 
crește cu 35 la sută.

Un accent deosebit va fi pus 
în acest an pe mecanizarea și 
automatizarea unor lucrări care 
necesită consum mare de mano
peră, de timp, de energie. Ast- 

• fel, se vor mecaniza operația de 
întoarcere a chesoanelor podu
rilor rulante, operația de su
dură longitudinală a subansam- 
blelor pentru poduri, operația 
de montare rulmenți și role. Se 
va trece, apoi, la aplicarea noii 
metode de rectificare umedă a 
inelelor pentru rulmenții grei,

forma- 
Rezul- 

se 
fiecărei 
pentru 

, pentru 
amplu 

i econo-

NICOLAE MILITARU

NOILE BUGETE DE VENITURI
INSTRUMENTEȘl CHELTUIELI 

EFICACE DE URMĂRIRE
Șl REALIZARE A PLANULUI

Anul 1988 a debutat și sub auspiciile unui nou 
cadru bugetar pentru unitățile economice, menit 
să ordoneze și să direcționeze activitățile din in
dustrie pe căile cele mai eficiente către îndepli
nirea tuturor indicatorilor de plan. Noile bugete 
de’ Venituri și cheltuieli, printr-o largă cuprindere 
de indicatori, reprezintă un instrument de control 
și fundamentare a deciziilor operative, punind in 
evidență „mersul" tuturor proceselor productive 
prin raportarea permanentă a realizărilor la pla
nificări. Dar elaborarea în sine a unui atare 
complex model de buget de venituri și cheltuieli 
nu este suficientă. Pentru a deveni în mod real

un instrument eficient al îndeplinirii indicatorilor 
de plan, el liebuie să se regăsească, așa cum este 
de fapt pt'CTftBut, in activitatea fiecărei intre- 
prinderi, sdeții și atelier, in munca tuturor orga
nelor de conpjjpere colectivă.1 Pentru a ajunge la 
materializarea, acestei cerințe, căile sint multiple. 
Să urmărim, in acest sens, exemplul pe care ni-1 
oleră colectivul ÎNTREPRINDERII TEXTILE 
„ROMANIȚA" din Caracal — o unitate tinără. 
un bun „reprezentant" al tinereții industriale a 
localității, 
export.

cu rezultate deosebite in activitatea de

O VIZIUNE CUPRINZĂTOARE 
ASUPRA „MERSULUI" 

PRODUCȚIEI
Nu credem să fie o întimplare 

că-1 ■ aflăm pe contabilul șef al 
unității Ștefan Teodor aplecat 
asupra unui noian de fișe pe 
care, la capete de coloană se 
disting noii indicatori prevăzuți 
în bugetul de venituri și chel
tuieli. Este, considerăm, un 
prim semn că, aici, noul model 
de buget a reținut atenția așa 
cum se cuvine. Argumentele le 
aflăm chiar de la coordonatorul 
activității

„Noul 
cheltuieli 
ment util . 
lizarea activității noastre, 
tru 
eforturilor pe căile eficienței, 
pentru îndeplinirea tuturor in
dicatorilor de plan fizici, cît și 
Valorici sau calitativi — ne spe
cifica economistul Ștefan Teo
dor. Dacă in tipul de buget fo
losit pînă în anul trecut erau 
prevăzute rezultatele obținute 
de oamenii muncii pc baza ges
tiunii economico-financiare. 
cum ar fi producția-marfâ in
dustrială. veniturile din încasa
rea producției fizice și altele. în 
prezent, noul buget este îmbo
gățit cu indicatorii de eficienta, 
potrivit normativelor economi
co-financiare aprobate prin De
cretul Consiliului de Stat 
din 27 mai 1987. Aceasta în
seamnă că în raportările și ana
lizele pe care le întreprindem 
pe' baza noului buget, apar in
dicatori cum ar fi productivita
tea muncii, gradul de valorifi
care a materiilor prime, a ma
terialelor, producția-marfă in
dustrială la 1 000 lei fonduri 
fixe din activitatea de bază la 
valoarea rămasă, beneficiile la 
1 000 lei producția-marfă indus
trială; rentabilitatea, mijloace 
circulante la 1 000 lei producție- 
tnarfă Industrială din activita
tea de bază, ponderea credite
lor în totalul mijloacelor circu- 

, lante din activitatea dc bază, 
cursul de revenire la export.

Un alt element de noutate al 
bugetului ăste dat de capitolul 
II. intitulat „Principalii indica
tori pe fabrici, unități, secții de 
bază". Acești indicatori radio
grafiază, ca să spunem astfel, 
activitatea la nivelul unităților 
noastre de bază, fără personali
tate juridică, ceea ce oferă noi 
posibilități de analiză, ca și de 
acțiune promptă, eficientă. Căci, 
este un fapt dovedit, nu ajung 
programele și planurile care le 
întocmim, cum ar fi și acest 
nou buget, dacă nu utilizăm din 
plin facilitățile pentru 
fost create, dacă nu 
neîntirziat la aplicarea 

^suri concrete rezultate

bugetare a unității, 
buget de venituri și 
reprezintă un instru- 

și eficace pentru ana- 
___  - pen- 
mobilizarea și canalizarea

crețul Consiliuli 
din 27 mai 1987.
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care au 
trecem 

de ma
to emai

nu-
Si.

cuprinși în 
programe, planuri 

buget de venituri și
din indicatorii 
mitele 
respectiv, 
cheltuieli".

Iar vorbele interlocutorului 
nostru nu sint doar... vorbe. Be
neficiază de suportul faptelor : 
s-a întocmit un nou plan al 
prețului de cost. pornindu-Se 
tocmai de la neîmplinirile a- 
nului 1987. la consumuri, ca și 
costuri, prevazindu-se, un com
plex de măsuri care să conducă 
la economisirea, in acest an. față 
de realizările anului precedent, 
a circa 57 milioane lei la total 
costuri, din care 45 milioane 
lei corespund costurilor mate
riale.

In acest scop, s-a trecut la 
valorificarea superioară a ma
teriilor prime și a materialelor, 
incepind chiar cu stabilirea unei 
structuri de fabricație care să 
corespundă potențialului din 
unitate pentru înfăptuirea pro
ducției fizice, cit și a eficientei 
economice. In acest sens s-au și 
realizat contractările și au in
trat in fabricație produse cu un 
consum redus de materii prime 
și materiale, cu aspect și fini
saje superioare. Totodată, s-au 
materializat măsurile care pri
vesc refolosirea unor 
rezultate din croiri, 
unității prevăzindu-și 
in 1988 să producă 
articole pentru copii 
în medie de 30 lei) 
bucăți — ceea 
obținerea unui 
ție de circa 28

materiale 
colectivul 
astfel ca 
îndeosebi 

(cu prețuri 
— 930 mii 

va duce la 
de produc-

ce 
spor 
milioane lei.
PRODUCȚIESECȚIILE DE

SPAȚIUL DE MANIFESTARE 
A INIȚIATIVEI Șl RĂSPUNDERII

Nu ne vom opri doar la cele 
cîteva „elemente" de acțiune — 
și ele, în sine, elocvente. Aceas
ta pentru că noul buget dc ve
nituri și cheltuieli se reflectă 
pregnant in activitatea organu
lui de conducere colectivă, in 
aceea a organizațiilor de .masă, 
în activitatea de la nivejul sec
țiilor și al atelierelor. De fapt, 
aceasta este una din principa
lele caracteristici benefice ale 
bugetului : implică și mobili
zează întreaga colectivitate din 
unități industriale.

..în luna ianuarie — ne pre
ciza Ioana Petrică, secretar 
al comitetului de partid pe în
treprindere — consiliul oameni
lor muncii a analizat bugetul 
de venituri și cheltuieli, atit la 
nivel de întreprindere, cît. în
deosebi. la nivelul secțiilor — 
acolo unde se și găsesc resur
sele creatoare pentru înfăptui
rea întocmai a prevederilor de 
plan. Intre principalele proble
me care s-au ridicat s-au situat 
cele de reducere a consumurilor 
de materii prime și de materia-

le. de utilizare judicioasă, cu 
simț de răspundere, a auxiliare
lor, in fapt a acelora care pri
veau rentabilizarea, in măsură 
mai mare, a fabricației. Dezbă- 
tind toate problemele produc
ției, s-a accentuat pe cerința ca 
fiecare om al muncii să ia cu
noștință de prevederile planului 
și să-și poată aduce contribuția 
novatoare la ridicarea pe o 
treaptă superioară a întregii 
noastre activități".

Dar să pătrundem intr-un alt 
„segment" de pe verticala orga
nizatorică a întreprinderii : in 
secții. Ne însoțește Paulina Va- 
silc, președinte al consiliului de 
control muncitoresc. Aflăm ast
fel despre modul in care noile 
reglementări au fost aduse la 
cunoștință tuturor lucrătorilor 
unității, despre felul in care s-a 
acționat pentru ca bugetul de 
venituri și cheltuieli să devină 
efectiv „operant" la fiecare ni
vel, în fiecare sector de activi
tate din unitate. Ne-au fost în
fățișate acțiunile concrete între
prinse de membrii consiliului 
de control muncitoresc care 
și-au „împărțit" întreprinde
rea de la sectoarele direct pro
ductive la cele indirect produc
tive, incepind. desigur, cu însu
șirea teoretică. întii șl întii de 
toate, a celor prevăzute in noul 
buget de venituri si cheltuieli.

„Pulsul" tuturor acțiunilor în
treprinse de comitetul de partid, 
consiliul oamenilor muncii, de 
comitetele de sindicat si U.T.C., 
consiliu! de control muncito
resc, de către conducerea uni
tății l-am putut lua in cadrul 
secției II, o secție a înaltei ca
lități, în care se fabrică produ
se competitive, destinate aproa
pe în exclusivitate pentru ex
port. Interlocutor ne-a fost 
Iliuță Pușa, un energic și iscusit 
maistru de schimb : „Cadrul 
creat prin noul buget de veni
turi și cheltuieli ne oferă atit 
posibilitatea unei analize cu
rente a eficienței activității 
productive, cit și aceea a elabo
rării unor măsuri operative de 
înlăturare a unor deficiente. 
Bunăoară, acum, fiecărui om al 
muncii i se aduce la cunoștință 
costurile unitare maxime pre
văzute în normativele economi- 
cp-financiare de producție, ca și 
productivitatea muncii expri
mată în ore-om pe unitate fi
zică,, dar și fondul total de re
tribuire. producția fizică pe 
produse, din care producția 
pentru export, la nivel de sec
ție etc. Se cuvine a fi deci sub
liniat că aceste noi normative 
de organizare, urmărire și ra
portare a muncii ne oferă noi 
și noi posibilități de a ne înde
plini exemplar planul de pro
ducție".

EMERIC SZEKELY

Imagine de la I.M.U. Arad
Foto : V. TANASOF
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scris o poezie există, 
totul altă părere. în 
nu fi mers cu trenul

Oameni care să nu fi 
deși cintecul e de cu 
schimb, oameni care să 
greu de aflat. Cu o mai mică sau mai mare 
frecvență, mai toți apelăm. într-o formă sau 
alta, la serviciile C.F.R.-uIui. Pentru ca noi 
să putem face acest lucru, „căile ferate" ape
lează și ele la serviciile altora, așa cum ar 
fi, de pildă, întreprinderile mecanice de ma
terial rulant, care, conform unor grafice bine 
stabilite, se obligă să le repare vagoanele 
încredințate. întreprinderea „Grivița Roșie" 
este probabil cea mai cunoscută dintre aces
tea. Profilată pe repararea vagoanelor de 
transportat călători și a celor specializate,

TRANSPLANT DE... UȘA

Subiectul, precizează inter
locutorul, îl constituie costu
rile de producție, costuri care, 
în privința întreprinderii în 
cauză, sînt mai mari decît cele 
planificate, deși se fac, așa 
cum aveam să ne convingem 
singuri, nu puține eforturi 
pentru diminuarea lor. 
Atunci ?

— Cum bine se știe, ne 
spune Dan Popescu, la nivelul 
întregii economii naționale se 
impune necesitatea scăderii de 
la un, an la altul a costurilor 
de producție. Așa ar trebui să 
se întîmple și la noi, numai 
că...

— Respectivele costuri, in
tervine inginerul Alexandru 
Truță, șeful secției electrice, 
sînt dependente de starea în 
care vin vagoanele la reparat. 
Ei bine, aici e marea durere. 
Sînt Situații în care ai senti
mentul că vagoanele nu s-au 
aflat în circulație, ci că au

într-o unitate economică spe
cializată in fabricarea de pro
duse ce înglobează mari canti
tăți de metal, problema folosirii 
cu maximă eficientă a „acestei 
prețioase resurse este de la sine 
înțeleasă. în situația de față — 
Șantierul Naval din Oltenița — 
profilat pe realizarea de nave 
maritime avînd capacitatea de 
5 000 respectiv 3 300 tone. îm- 
pingătoare de 2 400 si 3 800 C.P.. 
remorchere de 4 800 tone, nave 
tehnice (drăgi. bacuri), vase de 
pasageri fluviale si costiere etc. 
a obligat si obligă la o viziune 
complexă asupra aspectelor ce 
se cer rezolvate, impunînd prin 
urmare o anume strategie care 
să reunească toate verigile im
plicate în această activitate. 
Pentru că, într-adevăr, atunci 
cînd acest statut de mare con
sumator înseamnă sute de tone 
de metal pe zi este limpede că 
buna gospodărire impune nu 
numai să nu depășești cotele 
repartizate; ci si să acționezi 
continuu în sensul diminuării 
consumurilor respective. încă 
din faza de concepție. conti- 
nuind cu elaborarea tehnologii
lor si sfîrsind cu formarea unei 
atitudini de masă ne întregul 
flux de producție, sarcina res
pectivă este însușită și concre
tizată Drin rezultate deosebite.

La nivelul anului trecut, dato
rită noilor soluții găsite de nro- 
iectanți. a sugestiilor pe linie de 
proiectare tehnologică, a diferi
telor măsuri cu caracter tehnic 
aplicate în secțiile de producție 
au rezultat economii importan
te : peste 200 tone laminate fi
nite pline (tablă, bare etc.), 
peste 4 tone electrozi, peste 3 
tone sirmă pentru sudură, pesta 
65 tone bronz și alamă. peste 
5,5 tone laminate din aluminiu, 
peste 3,5 tone zinc etc. Subli
niind aceste date. inginerul 
Chimon Dumitriță, șeful servi
ciului tehnic, avea în vedere că 
ele nu sint deloc de natură să 
constituie un motiv de a pune 
punct căutărilor în direcția gîn- 
dirii unor noi modalități de va
lorificare superioară a metalu
lui. Bunăoară, dacă pentru 1987 
coeficientul de utilizare a me
talului a fost de 0.87 fată de un 
plan de 0,85, iată că pentru 1988 
sarcinile asumate au ca premisă 
tocmai această 
Un obiectiv de 
re. pentru care 
gă de soluții
practicii se bazează fără îndo
ială pe condițiile deia existenta 
pentru îndeplinirea lui. Sub as
pect organizatoric este vorba 
spre exemplu de utilizarea așa- 
numitelor fise limita pentru 
materiale, procedeu prin care 
s-a pus ordine in consumul di
feritelor materiale, între care, 
firește, metalului i se acordă o 
atenție deosebită. Ele devin cea 
mai fidelă oglindă a situației 
întrebuințării unui material sau 
a altuia pentru executarea ori-

cărui reper. O gestionare la fel 
de precisă se face in privința 
materialelor refolosibile. pentru 
care există de asemenea o pri
vire clară, in funcție de aliaj, 
de greutate.,dimensiuni etc. Ca 
aspect practic, să luăm spre e- 
xemplu tabla, care deține o 
pondere importantă în cadrul 
proceselor de fabricație. Pu- 
nînd la punct o serie de albume 
de croire, proiectantil au asigu
rat din start acea atit de nece
sară înaltă valorificare a foii de 
tablă. Aceleași albume sînt fo
losite si pentru a determina o 
utilizare eficientă barelor si țe
vilor.

Firește,
’ cple două 
cepute si

pentru fiecare din 
exemple au fost con- 
tehnologiile adecvate.

La Șantierul Naval 
Oltenița

ultimă realizare, 
mare răspunde- 
o seamă intrea- 
avînd atestatul

în privința tablelor notăm că 
tăierea se realizează prin inter
mediul unor mașini automata 
ox.gaz, cu urmărire pe bază de 
fotocelulă. Mai recent și-au fă
cut apariția si mașinile de de
bitat cu piasmă, utilaje de înal
tă performantă care elimină de
formările. avînd si atributul 
productivității ; drept Pentru 
care, metoda va fi generalizată 
in sectoarele unde are loc pre
lucrarea tablelor subțiri. La de
bitarea barelor este aplicat 
acum un procedeau (invenție 
românească), benefic în primul 
rind sub raportul economiilor 
de metal. Dacă toate aceste 
chestiuni sînt. după cum se 
vede, o concretizare a ceea ce 
se face într-o primă etapă a 
drumului metalului către 
dusul finit, lucrurile nu 
opresc aici. O bine pusă 
punct activitate 
nare dă o nouă 
lor matrițe și 
iată, o altă idee 
tate este înlocuirea bronzului la 
fabricarea bucșelor cu oțel nor
mal, bucșe placate la interior 
cu metalul neferos impus de 
destinația piesei. Găsim oportun 
a insera opinia inginerului Octa
vian Voiculescu — șeful servi
ciului organizarea producției — 
opinie potrivit căreia întreprin
derea ar fi avut la această oră 
rezultate mult superioare, dacă 
noului în general i-ar fi fost mai 
larg deschise porțile, dacă însăși 
creativitatea ar fi fost orientată 
si stimulată adecvat de-a lun
gul anilor anteriori. Este limpe
de că actualele sarcini nu mai 
pot fi îndeplinite corespunzător 
cu mijloacele clasice, chiar a- 
vind . atributele înaltei compe
tente. Intr-adevăr este greu de 
explicat de ce șantierul n-a

pro
se 
la

lucrurile 
bine 
de recondițio- 
viată diferite- 

s.d.v-uri. Or, 
devenită- reali-

fost dotat Dină acum cu o uni
tate de calcul, care în ideea de 
care discutăm ar fi fost de un 
incontestabil folos — începînd 
cu proiectarea constructivă, 
scurtarea termenelor pentru a- 
ceastă operație, un alt gir al 
calității soluțiilor adoptate, si 
sfîrsind cu urmărirea centrali
zată a albumelor de debitare, a 
calității operațiilor pe flux etc.

Pînă la 
torului s-au 
suri pentru 
sonalului care îl va _______
Iar acestea nu sînt doar singu
rele direcții de acțiune, reflec
tând o gîndire si un suflu nou 
al întregii activități. De pildă, 
o atenție deosebită urmează a 
se acorda reducerii cheltuielilor 
materiale, care numai la nivelul 
anului trecut au însemnat în 
pasivul unității milioane de lei. 
Astfel. între elementele gene
ratoare de pierderi ridicate sint 
cele datorate consumului supli
mentar de manoperă, electrici
tate la piesele turnate livrate 
de colaboratori. Arborele port- 
elice de exemplu, o piesă care 
finisată cântărește circa două 
tone, vine cu un adaos de 30 la 
sută, pentru eliminarea căruia 
sînt necesare 60 de ore mano
peră, precum și peste 600 ......
energie electrică. La fel. 
rele intermediar, avînd o 
tate de 400 kg, prezintă și 
piesă brută un adaos de ___
30 la sută. Și exemplele ar pu
tea continua. întrebarea este 
însă următoarea : de ce forurile 
tutelare tolerează o asemenea 
situație, cînd unele întreprin
deri realizează venituri pe sea
ma altora ?' Pentru că în cele 
din urmă de pierdut pierdem 
cu toții., Un, alt element ce a 
încărcat costurile se referă la 
slaba productivitate a unor o- 
perații, respectiv la sudură. 
Este tot un reflex al încetinelii 
cu care s-a acționat în anii din 
urmă, situație pe care noua con
ducere este hotărâtă să o elimi
ne. Se are astfol in vedere in
troducerea ne scară largă încă 
în acbst an a unor linii automar 
te de sudilră a panourilor si 
secțiilor olane si de volum ; în 
acest context este prevăzută si 
generalizarea sudurii cu bioxid 
de carbon. Măsurile respective 
vor determina o substanțială 
sporire a productivității muncii 
si implicit O reducere a chel
tuielilor materiăle. Nu în ulti
mul rîrid, aceleași foruri tute
lare trebuie să facă mal mult 
în finalizarea investiției fabri
cii de oxigeh, pentru că nu se 
așteaptă altceva decît ca un 
partener comercial din străină
tate ș|-sîonoreze obligațiile. 
Pînă. una-alta. ne navalistii de 
la Oltenița oxigenul transpor
tat de la diferiți furnizori îl 
costă de sase ori mai mult 
decît face.

sosirea calcula- 
luat deja mă- 
pregătirea per- 

manipula.

kWh 
arbo- 
greu- 
el ca 
circa

ALEXANDRU STROE

adică restaurante 
bucureșteană 
de onorantă.
s-o spunem, 

, lor de plan 
vedere, care, 
colectivului de . la I.M.M.R. „Grivița Roșie" i 
se cuvin numai cuvinte de laudă. Și, totuși, 
oricît ar părea de paradoxal, lucrurile nu sînt 
chiar în totalitate bune și frumoase. Și asta 
pentru că... Dar mai bine să-1 lăsăm pe ingi
nerul Dan Popescu, secretar adjunct al comi
tetului de partid pe unitate, să ne introducă 
în subiect.

și dormitoare, unitatea 
are o carte de vizită deosebit- 

Fapt datorat, dacă mai e nevoie 
realizării integrale a indicatori- 
ce-i revin. Din acest punct de 
de altfel, este cel mai important,

Ia noi într-o stare jalnică, 
adaugă interlocutorul. E drept, 
Romvared-ul nu are obligația 
să le întrețină. Dar asta, 
numai în accepțiunea tehnică 
a termenului. Poate n-o să 
credeți, dar am primit vagoa
ne la care o osie era de un 
fel și trei altfel. E greu de 
închipuit că au vreun amestec, 
într-o atare situație călătorii. 

Atunci e vorba de altcineva. 
De cine ? Poate chiar de uni
tățile care trimit vagoanele la 
reparat. Cum nu există o în
treprindere de piese de schimb 
pentru C.F.R., și e rău că nu 
există. în scopul remedierii 
defecțiunilor constatate îr.tre 
reparații, cei care au în grijă 
tracțiunea vagoanelor își fac. 
pesemne, unele „provizii". Dar 
să nu anticipăm. Vom vedea 
un pic mai încolo care e ade
vărul.

O

de studiourilefost închiriate
Buftea, unde au fost utilizate

dibile. între Medgidia și 
Tulcea am văzut, de exemplu.

INTELEGERE DEFECTUOASĂ 
A DEFECȚIUNILOR 

CONSTATATE
Să mai spunem intre timp 

că la reparat, adică la 
I.M.M.R. „Grivița Roșie", va-

Ancheta noastră la I. M. M. R. Grivița Roșie București

ca recuzită într-un film de 
război. Multe dintre vagoane 
vin fără uși. fără canapele, 
fără geamuri și așa mai de
parte. De dispărut, reperele 
amintite dispar ca urmare a 
„atașamentului" pe care îl 
manifestă față de ele anumiți 
călători. Sînt vagoane care 
știm de pe ce linii vin, după 
cum arată. Pe primul loc. în
tr-un „clasament" 
nilor. continuă să 
cam de multișor, 
rești—Oltenița.

— Am avut ocazia — ne 
mărturisește inginerul Mihai 
Ion. șeful biroului C.T.C., să 
asist. în calitate de călător, la 
cîteva situații aproape incre-

ai stricăciu- 
se mențină, 
linia Bucu-

în unul din anii trecuți. un 
porc de circa 100 de kilograme 
urcat în vagonul de călători. 
Altădată, mi-a fost dat să văd 
cum un cetățean, căruia nu-i 
încăpea bagajul în cabina de 
toaletă, a scos lavoarul de aici 
pentru a face loc. Dar ușile ? 
Vă puteți întreba, cine să ia 
în spate o ușă de tren și la 
ce s-o folosească ? Aflați că 
nu mai tîrziu decît iarna a- 
ceasta am văzut în troleibu
zul cu numărul 7194, de pe 
linia 97. montată o ușă de tren 
între cabina șoferului și ușa 
din față, de la coborîre.

— Să nu mai vorbim de va
goanele Romvared-ului. Deși 
au toate însoțitori, uneori vin

goanele, de călători vin doar 
după ce* au trecut pe la „revi- 

mai exact spus, pe la Re
vizia de vagoane București- 
Grivița. Aici sosesc ele mai 
întii, însoțite 
„Revizia" le 
urmînd să le 
parte, cu propriu-i delegat, la 
I.M.M.R. Cei de aici le pot 
primi, sau le pot refuza. Fie 
pe motivul că n-au spațiu 
disponibil, fiindcă întreprin
derea preia doar atîtea vagoa
ne cite livrează.' fie pentru că 
au mai multe defecțiuni (a se 
înțelege subansamble și repe
re lipsă) decît numărul admis 
de instrucțiunile în vigoare.

De respins, ar putea 
respinge asemenea vagoane

de un 
ia în 
trimită

delegat. 
primire, 
mai de-

și Revizia. N-o prea face. însă, 
după cile înțelegem din discu
ția purtată in aceeași zi cu 
inginerul Cristian Vasiliu. șef 
de revizie pe schimb, la Revi
zia de vagoane București-Gri- 
vița. Cristian Vasiliu, deși ne 
declară că normativele prevăd 
acceptarea vagoanelor doar in 
condițiile în care sint comple
te, îi ințelege pe cei care ex
pediază unele vagoane cu 
lipsuri. Sint nevoiți să proce
deze astfel pentru că n-au 
posibilități de aprovizionare. 
Se aprovizionează, cu alte cu
vinte, de la trenurile trimise 
spre reparație. Unitățile de 
exploatare gîndesc, și 
departe de adevăr, 
descurcă pînă la 
I.M.M.R-ul. Ce-i 
I.M.M.R.-ul se descurcă. Cum ? 
Cu prețul unor costuri de pro
ducție destul de ridicate.

— Ar fi simplu, firește, 
arată Constantin Andrei, 
secretarul comitetului de 
partid pe întreprindere, să 
refuzăm toate vagoanele care 
nu vin într-o stare normală 
de defectare. N-o facem pen
tru că ar însemna să „contri
buim" și noi la menținerea 
unei părți din parcul de va
goane sub condițiile minime 
de civilizație. Dimpotrivă, ne 
străduim să facem față tuturor 
solicitărilor. Dacă, însă, va
goanele ne-ar fi livrate așa 
cum ar trebui să fie livrate, 
timpul lor de imobilizare pe 
durata reparațiilor s-ar dimi
nua cu cel puțin 20 la sută.

Nu intenționăm să formulăm 
neapărat o concluzie. Cert e 
că. pe traseul reparației va
goanelor, mai ales între „gă
rile", „unități de exploatare" și 
„revizie", fără a se înțelege că 
tragem vreun semna] de alar
mă. se dă dovadă prea adesea 
de indulgență. O schimbare de 
macaz totuși se impune. Alt
minteri, glasul roților de tren 
necesită, pentru a suna cît mai 
curat, cheltuieli inadmisibil de 
mari.

nu sînt 
că se 
urmă 

drept.

ȘTEFAN MITROI
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DACîADA — Competiții inițiate

și organizate de U.T.C.
~mEEE SI VOIOȘIE 

PE PIRTIILE SEMEMCUUII
Ciștigătorii finalelor pe țară ale „Cupei U.T.C. 

la schi fond și schi alpin, ediția ’88

V

Tot pe pirtiile desenate și 
amenajate pe muntele Se- 
menic. din județul Caraș- 
Severin. s-au desfășurat re
cent și întrecerile finale ale 
„Cupei U.T.C.“ la schi fond 
și schi alpin. Prima noastră 
relatare s-a referit la reuj- 
sita întrecere a biatloniști- 
lor. Si. iată, că din nou, pe 
pirtiile de aici tinerețea și 
voioșia s-au simtit in lar
gul lor. Au participat câști
gătorii etapei precedente — 
faza pe județ — cei mai 
buni schiori la probele al
pine și de fond. Finaliștii 
prezenți la start au susți
nut examene dificile pe pir
tiile de concurs, distingîn- 
du-se prin frumoase calități 
fizice si însușiri morale, o 
admirabilă dăruire si ne
stinsă voință de a cîștiga. 
Bucuria suporterilor local
nici a fost cu atît mai mare 
cu cit reprezentanții lor s-au 
numărat printre animatorii 
întrecerilor cucerind mai 
multe locuri fruntașe. Ast
fel. la schi alpin s-a im
pus un tînăr din Reșița. 
Ruszizka Cristian, elev la 
Liceul industrial nr. 4. care 
prin siguranță și măiestrie, 
a parcurs traseul cu porți 
intr-un timp mai scurt de- 
cît principalii săi adversari. 
Wolf Stefan, elev la Liceul 
de matematică-fizică din Si
biu, și Romfeld Zolly, elev 
la Liceul agroindustrial din 
Tg. Mureș, ocupanti în a- 
ceastă ordine a următoare
lor locuri pe podiumul de 
premiere. In concursul fe
telor pe primul loc s-a cla
sat Eda Fey. de la Liceul 
„C. D. Loga“ din Timisoa
ra. urmată de Herbert Cris- 
tine de la același Liceu de 
matematică-fizică din Sibiu, 
și Abraham Giinde — Li
ceul de matematică-fizică 
din Miercurea Ciuc. Dar cu

In cupele europene la handbal 

DOAR H.C MINAUR BAIA MARE 
MERGE MAI DEPARTE! .

B Invingind ieri cu 24-16, băimârenii s-au calificat in semifinalele 
„Cupei I.H.F." ■ Steaua și Rulmentul au decepționat

Sezonul handbalistic părea din 
ce în ce mai animat, iar speran
țele noastre începuseră să creas
că. odată cu meciurile-tur din 
cupele europene. în care 
toate cele trei echipe românești 
rămase în cursă cedaseră în 
sferturile de finală la numai 5 
goluri diferență. Din păcate, 
însă, aceste „numai" 5 goluri au 
însemnat prea mult pentru două 
echipe din trei, singura formație 
românească in măsură să re
monteze handicapul și să obțină 
calificarea fiind Handbal Club 
Minaur Baia Mare.

în sala sporturilor ..Dacia", 
din orașul maramureșan. elevii 
antrenorului Lascăr Pană — 
susținuți frenetic de caldul și 
entuziastul public băimărean — 
au reușit o splendidă și catego
rică victorie. întrecînd cu 24—16 
(10—6) puternica echipă daneză 
Hellerup Copenhaga (care cîștl- 
gase în tur cu 25—20). Din nou. 
cel mai valoros jucător al nos
tru a fost Măricel Voinea. autor 
a 8 goluri, alături de el Covaciu 
(5) și Stamate (4) fiind princi
palii realizatori ai teamului băi
mărean. Gratie acestui rezultat 
H.C. Minaur se califică în semi
finalele ..Cupei I.H.F.", unde ii 
urăm de pe acum succes, alături 
de felicitările cuvenite pentru 
frumoasa victorie de ieri.

La București, tribunele Pala
tului Sporturilor și Culturii au 
fost neîncăpătoare pentru 
iubitorii de handbal care 
sperau că și Steaua, cam
pioana țării noastre, va 
reuși să se califice în semi
finalele cupelor continentale, 
respectiv C.C.E. Speranțe deșar
te. însă, pentru că. din păcate, 
stcliștii au decepționat efectiv 
întregul public, printr-o com
portare situată departe de aștep
tări și de valoarea handbalului 
românesc. Lipsindu-le. e drept, 
două piese importante din 
„7-le“ de bază — Ghimeș 
și Berbece — campionii noștri 
au așteptat totul de la un sin
gur jucător, excelentul Vasile 
Stingă, care a făcut mult, e- 
norm chiar, dar care, bineînțe
les nu putea învinge singur 
campioana R. F. Germania. Tu- 
sem Essen. Vasile Stingă a în
scris. n-o să credeți 1. nu mai 
puțin de... 15 goluri (din 24), 
dar tot el va rata și 3 aruncări 
de la 7 metri, pe fondul unei 
oboseli evidente și al unei su

MERIDIAN • MERIDIAN
• în concursul de sală de Ia 

Budapesta, proba de săritură în 
înălțime a fost cîștigată de atle
tul român Sorin Matei, cu per
formanța de 2,36 m. Pe locul al 
doilea s-a clasat Dakov (Bul
garia) — 2,30 m.

■ La Budapesta. în concursul 
internațional atletic de sală, 
sportiva româncă Victoria O- 
prea s-a clasat pe locul doi în 
proba de 3 km marș, cu timpul 
de 12’58”86/100. De asemenea, pe 
locul al doilea s-a situat și Pe
tre Drăgoescu. la 800 m plat, 
cu timpul de l’47”91/100.

■ în meci retur pentru com
petiția internațională masculină 
de handbal „Cupa Federației", 
echipa H.C. Barcelona a între
cut în deplasare cu 21—15 
(8—4) formația A S.K. Vorwărts 
(R.D.G.). Cîștigătoare si în pri
mul joc (26—21). echipa spanio
lă s-a calificat în semifinale. 

cele două locuri secunde o- 
cupate de reprezentanții săi 
la schi alpin, județul Sibiu 
s-a situat pe locul intii in 
clasamentul probei. înaintea 
județelor Timiș și Caraș- 
Severin, cărora le-au revenit 
poziția a doua și a treia. în 
continuare, județele Brașov, 
Maramureș. Mureș. Satu- 
Mare. Harghita etc.

Finala la schi fond a fost 
cîștigată. la băieți, de Feidi 
Florian — Liceul industrial 
nr. 1 din Baia-Mare. urmat 
de Rîmbu Adrian — mun
citor la întreprinderea „6 
Martie" din Brașov, și Nagy 
Bela — de la Liceul indus
trial nr. 2 din Sfîntu 
Gheorghe. județul Covasna. 
în sfîrșit. la fete, o repre
zentantă tot din Maramureș. 
Costea Ana. elevă la Liceul 
industrial nr. 8 din Baia- 
Mare. s-a situat pe primul 
Ioc. înaintea reprezentantei 
județului Mureș. Retiu Ana, 
elevă la Liceul industrial nr. 
1 Tîmăveni, și a reprezen
tantei județului Suceava, e- 
leva Andronicescu Doina, de 
la Liceul industrial din 
Cimpulung-Moldovenesc, cla
sate pe locul doi și. res
pectiv trei. Cu doi cîștigă- 
tori ai primului loc. Mara
mureșul ocupă locul de o- 
noare — .primul — în cla
samentul pe iudete. urmind 
în ordine. Brașov. Mureș, 
Suceava. Caraș-Severin. Bis- 
trita-Năsăud etc.

Ciștigătorilor și ocupanți- 
lor locurilor de pe podiumul 
de premiere li s-au acor
dat tricourile de campioni ai 
Daciadei diplome ale C.C. 
al U.T.C.. medalii, precum și 
diferite alte trofee si pre
mii în materiale și echipa
ment sportiv.

C. VASILE

prasolicitări vizibile. acestor 
ratări adăugîndu-li-se și alte 
două aruncări de pedeapsă, iro
site de Mirică și Cr. Ionescu ! 
Demn de reținut, deci : 11 arun
cări de Ia 7 metri dictate în fa
voarea formației noastre, dintre 
care 5 ratate (Tusem a benefi
ciat de două, ambele fiind fruc
tificate) 1... Lipsită de aportul 
conducătorului său de joc. 
Steaua a jucat dezordonat, pri- 
pindu-se mult in atac, aglome- 
rindu-se pe centru și resimțind 
în plus, din plin, criza de formă 
a lui Marian Dumitru (doar două 
goluri, spre final). Mai grav ni 
se pare, însă, jocul dezorgani
zat practicat în apărare, unde 
nu portarii noștri au fost vi- 
novati de primirea golurilor, 
cit neatențiile jucătorilor și pre
dilecția lor de ă ...sesiza arbi
trilor cine știe ce nereguli co
mise de adversari. Simptoma
tic in privința modului cum a 
fost pregătită apărarea este 
faptul că Jochen Fraatz, valo
rosul nr. 1 al lui Essen, care 
ne înscrisese in meciul tur 9 
goluri, a marcat acum... 11, din 
cam toate pozițiile posibile (li
nele chiar imposibile) ! De mai 
multe ori. totuși. Steaua a fost 
pe punctul de a se desprinde 
decisiv (8—4, 9—5, 14—11,
19—16). dar de fiecare dată 
oaspeții au revenit, fiind nu 
numai valoroși (asta e sigur !), 
ci mult mai deciși și mai ambi
țioși. Tocmai acesta este aspec
tul asupra căruia trebuie să se 
axeze analizarea necalificării 
echipei noastre campioane : in
suficienta mobilizare a jucăto
rilor, superficialitatea cu care 
au tratat acest meci foarte im
portant. Scor final : 24—24, 
după ce la pauză a condus 
Steaua, cu 13—11. Păcat, pen
tru că — sintem siguri — CALI
FICAREA NE ERA LA ÎNDE- 
MlNA !.„

încă și mai slab decît Steaua 
au evoluat handbalistele de la 
Rulmentul Brașov, care au pier
dut și pe teren propriu con
fruntarea cu formația sovietică 
Egle Vilnius : 17—21 (7—10) ! Și 
în acest caz e de notat faptul 
că echipa noastră a primit aca
să mai multe goluri ca în depla
sare, întrucît meciul tur se în
cheiase la scorul de 20—15 !.,.

H. ALEXANDRESCU

■ în campionatul scoțian de- 
fotbal. echipa Glasgow Rangers 
a făcut joc egal. 1—1. în depla
sare. cu Dundee United. Alte 
rezultate : Celtic — Morton
1— 0 ; Hibernians — Dunferm
line 1—0 ; Falkirk — Hear tan)
2— 0 ; St. Mirren — Motherwell” 
0—0.

■ Organizatorii meciului pen
tru titlul mondial de box la ca
tegoria grea, dintre americanii 
Mike Tyson și Michael Spinks 
au anunțat că data întilnirii a 
fost stabilită la 27 iunie. în ca
drul unei gale ce va avea loc 
la Atlantic City.

■ In turneul international de 
fotbal de la Montevideo, echi
pa sovietică Dnepr Dneprope
trovsk a întrecut cu scorul de 
2—1 formația Olimpia din A- 
suncion. iar Penarol Montevi
deo a dispus cu 1—0 de Na- 
cional. învingătoarele îsi vor 
disputa finala competiției.

16-im.ile „Cupei României"
DIN NOU LA FOTBAL

Așadar, ne-am reîntîlnit, în a- 
renele fotbalului, după o lungă 
vacanță fotbalistică, odată cu 
deschiderea sezonului competi- 
tional oficial prilejuit de faza 
16-milor „Cupei României", 
competiție ce se desfășoară sub 
însemnele Daciadei . Timpul 
n-a fost grozav, dar nici po
trivnic. echipele s-au angajat cu 
toate forțele în dispute aprige, 
învingînd, mai intii. dificultăți
le terenurilor, dornice să-și a- 
rate noua față, ca joc și compe
tentă. după pregătirea de iarnă, 
in care s-au operat și o serie 
de transferuri.

A fost faza în care s-au pre
zentat la start divizonarele „A", 
fapt ce a făcut să crească con
siderabil cota de interes pentru 
meciurile programate la ora 
matineului în numeroase locali
tăți din. tară.

Mari surprize nu s-au produs. 
N-au mai promovat, ca în alte 
ediții, echipe „necunoscute", din 
divizia „C“ sau campionatul ju
dețean în etapa următoare, a 
„optimilor". Chiar dsfcă formații 
din primul eșalon au fost eli
minate de divizonare „B“.

Bilanțul arată astfel : s-au ca
lificat. pentru etapa următoare, 
în cele 15 partide disputate sîm- 
bătă și duminică (meciul Carpati 
Agnita — Sportul Studențesc a 
fost amînat, studenții din Regie 
sosesc, astăzi, dintr-un turneu 
întreprins în Italia) zece echi
pe din divizia A. '(patru au fost 
eliminate, cum am arătat) — 
deci. Steaua, Univ. Craiova, Cor- 
vinul, S.C. Bacău, Victoria 
București, Dinamo, Rapid, F.C. 
Argeș, Petrolul și F.C. Olt, și 
cinci echipe din divizia B — 
F.C. Maramureș, Olimpia Satu 
Mare, C.S.M. Reșița, C.F.R. Paș
cani, F.C.M. Progresul Brăila. 
Vor fi. probabil, pentru „optimi" 
11 echipe din „A" și cele 5 din 
„B“.

Am urmărit cu mare interes 
meciul in care echipa noastră 
campioană. Steaua, a primit re
plica divizionarei „C“ Voința 
București, meci desfășurat sîm- 
bătă. pe stadionul „23 August" 
care s-a inaugurat, astfel, pen
tru sezonul oficial de primă
vară. Fără trei titulari din 11-le 
de bază — Bumbescu. Rotariu 
și Hagi — Steaua a făcut o de
monstrație de vigoare si sănă
tate. practicînd un joc econo
micos. însă cu momente în care 
„mașina de fotbal" a funcționat 

Rezultate tehnice
■ Steaua București — Voința București 3—0 (1—0) ;
■ F.C. Maramureș Baia Mare — Politehnica Timișoara

3—0 (1—0) ;
■ Olimpia I.M.U N. Satu Mare — Universitatea Cluj- 

Napoca 2—0 (1—0) ;
■ Oțelul oraș Dr. Petru Groza — Universitatea Craiova 

1—2 (0—1) ;
■ C.S.M. Reșița — F.C.M. Brașov 3—1 (2—0) ;
■ Gloria Pandurii Tg. Jiu — S.C. Bacău 0—1 (0—1) ;
B Gloria Bistrița — Victoria București 2—3 (0—1) ;

■ Montana Sinaia — Dinamo București 1—2 (1—2) ;
■ C.F.R. Pașcani — Flacăra Moreni 5—4 (după executarea 

loviturilor de la 11 m) — la încheierea timpului regu
lamentar de joc scorul a fost egal : 2—2 ;

■ Rapid București — A.S.A. Tg. Mureș 1—0 (1—0) ;
■ Granitul Babadag — F.C. Argeș Pitești 1—2 (1—2) ;

■ Petrolul Ploiești — Oțelul Galați 5—3 (după executarea 
loviturilor de la 11 m) — la încheierea timpului regu
lamentar de joc, scorul a fost egal : 1—1 ;

■ Partizanul Bacău — F.C. Olt 1—2 (0—1) ;
■ F.C.M. Progresul Brăila — C.S.M. Suceava 5—1 (1—0) ;

■ Unirea Urziceni — Corvinul Hunedoara 1—3 (0—0).
■ Partida Carpați Agnita — Sportul Studențesc a fost

amînată.

PLENARA FEDERAȚIEI
ROMANE DE FOTBAL

0 ANALIZĂ AȘTEPTATĂ 
PENTRU ALTE MĂSURI AȘTEPTATE

• Proiectul noului sistem competițional a fost apro
bat și dat spre dezbatere în județe organelor și uni

tăților sportive locale

Sîmbătă, la sediul C.N.E.F.S., 
desfășurat 
Federației 

la care au 
de membrii 
și numeroși

din Capitală, s-au 
lucrările Plenarei 
Române de Fotbal, 
participat. în afară 
comitetului federal, . 
invitați, precum antrenori ai di
vizionarelor „A", factori cu răs
punderi in domeniul fotbalului 
din cluburi și județe.

Atît rapoartele prezentate de 
președintele Federației, Mircea 
Angelescu, și Mircea Pascu, 
vicepreședinte, cit și luările la 
cuvint au făcut o analiză pro
fundă, temeinică a activității 
fotbalistice, cu referiri speciale 
la anul competițional 1987, dar 
și la perspectiva imediată și de 
viitor. Dominanta dezbaterilor 
a fost spiritul critic și autocri
tic, analiza realistă, cu propu
neri și deschideri în măsură să 
conducă la o îmbunătățire sub
stanțială a muncii in acest do
meniu, subliniindu-se necesita
tea creșterii răspunderii tuturor 
factorilor — de la jucător la 
antrenor și conducător de club 
și mai departe, la Federație și 
organele locale ale 
sportive — astfel ca 
nostru să marcheze 
reale, să devină și mai compe
titiv în arena internațională, in 
raport cu condițiile optime ce-i 
sînt create pentru dobîndirea de 
performanțe tot mai mari.

în contextul dezbaterilor și 
analizei pe marginea activității 
competitionale, s-a discutat, cu 
demonstrații de argumente și 
date exacte, despre nivelul va
loric scăzut al campionatului 
primei divizii, — și nu numai 
al acestui eșalon — despre pro
cesul de instruire-educatie. des
pre ordine și disciplină, laturi 
ale activității fotbalistice în 
care s-au manifestat o serie 
de carențe serioase, despre ar
bitraj. din 
rilor și a 
le are in 
climat de
sigure promovarea valorilor 
morale și etice ale sportului : 

mișcării 
fotbalul 

progrese

perspectiva minusu- 
obligatiilor pe care 

direcția creării unui 
întrecere care să a- 

promovarea

la turație maximă. încercindu-și 
forțele, dar și menajindu-se 
pentru dificila partidă de 
miercuri, cind campionii Româ
niei vor întîlni, pe stadionul 
din Ghencea. puternica forma
ție scoțiană Glasgow Rangers, 
în prima manșă din „sferturile" 
C.C.E. Victorie lejeră în fata 
Voinței, cu 3—0, prin punctele 
înscrise de Pițurcă. Stoica si 
Balint.

Un meci frumos, de bun ni
vel, o adevărată promisiune 
pentru evoluții de calitate în 
returul campionatului am ur
mărit pe stadionul din Giulești. 
unde Rapid (locul 17 in cam
pionat — 11 puncte) a înfruntat 
pe A.S.A. Tg. Mureș (locul 11 
— cu 15 puncte). Ambele echipe 
s-au prezentat cu „intărituri” 
serioase — dacă ar fi să-l a- 
mintim pe Sabău. venit de la 
„U“ Cluj-Napoca. la A.S.A. Tg. 
Mureș, ori pe Bozeșan. Rada. 
Stoica și nu numai ei. de la 
Rapid — ceea ce demonstrează 
că cele două formații au inten
ții mari pentru returul campio
natului. pornesc la drum cu 
gindul de a se impune si a cu
ceri trepte noi ale calității si 
performantei. Golul victoriei 
rapidiste l-a înscris Bozeșan 
(min. 28). balonul expediat do 
acesta fiind deviat în coltul 
porții de un apărător mureșan. 
Dacă jocul ambelor echipe a 
purtat pecetea construcției, pe 
fondul unei angajări permanen
te în lupta pentru balon, ară- 
tînd multă poftă de joc și re
zistență la efort, semne că s-a 
lucrat bine în „vacanță". în pri
vința eficacității nu putem să 
dăm celor două atacuri notă de 
trecere, pentru că s-a ratat 
mult, uneori din situații ideale ; 
Nica. Goantă, Țiră, de la gaz
de. Craiu și Moldovan de la 
oaspeți care ar fi putut modi
fica tabela de marcaj în mai 
multe rinduri. Echipa mureșană 
pare un team bine articulat, cu 
resurse tehnico-tactice. in vre
me ce formația de dincolo de 
Podul Grant și-a îmbunătățit 
parcă stilul și conținutul jocu
lui. Dar „examenele" grele vor 
urma.

Oricum, „prefața" returului 
campionatului s-a constituit în- 
tr-o reușită tonică.

V. CABULEA

cinste. corectitudine, respect 
fată de adversar, sportivitate, 
atribute care întotdeauna tre
buie să concure la dobîndirea 
victoriei de către cel mai bun. 
Din păcate nu s-a recurs, cum 
era de așteptat, la suficiente 
exemple concrete, nominalizări 
chiar în „puncte fierbinți", în 
chestiuni care au generat dis
pute aprinse și cu atît mai pu
țin în planul unor măsuri și so
luții pe care le așteaptă toți iu
bitorii fotbalului.

In același context a fost pre
zentat Proiectul noului sistem 
competițional propus de condu
cerea Federației. El a fost a- 
probat de Plenara' comitetului 
federal urmînd ca. în virtutea 
principiilor democratice. într-un 
timp scurt, să fie dezbătut și 
la nivelui județelor, al orga
nelor și unităților sportive lo
cale. Pe baza propunerilor, so
luțiilor și sugestiilor care vor 
mat veni, cum s-a întimplat și 
în Plenară. Proiectul va căpăta 
o formă finală ce va fi prezen
tată spre aprobare forurilor 
centrale competente, după care 
va urma transpunerea lui în 
practică.

Dar'asupra acestui proiect, ca 
și asupra altor probleme de or
din major ale fotbalului dezbă
tute la Plenară — vom mai 
reveni.

In încheierea lucrărilor Plena
rei a luat cuvîntul general lt. 
Gheorghe Gomoiu. președintele 
C.N.E.F.S.. care s-a referit la 
succesele înregistrate de miș
carea noastră sportivă, in anul 
care a trecut, la starea preca
ră și neimplinirile unor disci
pline, intre care și fotbalul 
— acesta cu ratarea tuturor ca
lificărilor în finale — scoțînd, 
totodată, în relief sarcinile de 
mare răspundere ce revin tu
turor slujitorilor mișcării noas
tre sportive, reprezentanților 
tricolorului românesc in arenele 
internaționale.

C. V.

Nu încape nici-o îndoială 
că F.C. Argeș este una dintre 
echipele puternice din fotba
lul nostru. Puternică în mod 
constant, traditional am spu
ne, referindu-ne nu numai la 
anii generației de aur a lui 
Dobrin și Poru Nicolae. dar 
și, foarte recent, la anul tre
cut adică, atunci cînd . echipa 
piteșteanâ încheia campionatul 
pe locul 6, la... golaveraj de 
„Cupa U.E.F.A." ! Ne stăruie 
încă în amintire de altfel, acel 
1—1 cu care fotbaliștii din 
Trivale se eliminau singuri 
din cupele europene, cedînd 
un punct acasă Petrolului, in 
ultima etapă de campionat. Și, 
totuși, lecția aceea aspră pare 
că n-a fost suficientă pentru 
elevii antrenorului Florin Ha- 
lagian. care au ajuns — iată 
— pe locul 12 în clasament, 
după turul ediției actuale a 
Diviziei A 1 Locul 12 care în
seamnă 8 poziții mai jos față 
de anul precedent, cind Arge
șul Încheia turul la un pas de 
podium, pe poziția a 4-a, eu 
20 de puncte (17 8 4 5 17—11), 
în clasamentul adevărului 
fiind chiar pe locul 3, cu —4. 
Situația de acum, din clasa
ment ne spune foarte mult : 
(17 5 4 8 16—22 14), primele
concluzii fiind legate de edi- 
cienta liniei defensive sau. 
mai corect spus, de ineficien
ta ei. Argeșul a primit in tur 
exact de două ori mai multe 
goluri ca in turul precedent, 
„contribuția" cea mai consis
tentă fiindu-i administrată de 
Dinamo (4—0) și Poli Timi
șoara (3—0) 1 Dincolo, insă, 
de aceste scoruri incredibile 
pentru echipa piteșteanâ. nu 
pot fi omfse punctele prețioa
se pierdute pe teren propriu 
(nu mai puțin de 7). datorate 
următoarelor rezultate : 1—2 
cu Sportul Studențesc. 1—1 
cu „U“ Cluj-Napoca, 0—0 cu

Cînd. in vară, prezentam 
pentru cititorii noștri pe noua 
promovată în divizia A, C.S.M. 
Suceava, care însemna, de 
fapt, o premieră absolută pen
tru fotbalul sucevean — ni
ciodată ajuns pe prima sce
nă in lunga istorie a fotba
lului românesc — interlocuto
rii mei. factori cu răspunderi 
in echipă, la club și in județ, 
declarau fără echivoc că au 
venii in primul eșalon al țării 
să rămină. Gîndurile coinci
deau cu aspirațiile inimoșilor 
suporteri care și-au dorit de 
decenii o asemenea supremă 
performantă. Sigur, toată lu
mea era conștientă că ștache
ta e foarte sus și că promova
rea este o serioasă piatră de 
încercare. Dar cei doi antre
nori. amîndoi tineri. Vasile 
Simionaș, principal, șl Ion 
Buzoianu, secund, erau qon- 
știenți-că greul de-abia înce
pe. Totuși, după oscilații și 
unele rezultate bune, dar și 
altele contradictorii. C.S.M. 
Suceava, fără nume sonore, 
personalități consacrate în 
prima divizie, cu excepția cu
noscută, Gigi Mulțescu. mi- 
zind pe forțe proprii, cu ju
cători tineri sau mai vîrstnici, 
din zonă, a făcut față grelei 
sale misiuni, și, iată, bilanțul 
primei părți a campionatului, 
pentru o promovată, nu e 
tocmai rău. dar nici liniștitor. 
Din 17 partide — doar patru 
victorii, tot atîtea „egalități" 
și 9 înfrîngeri. 17 goluri mar
cate și 34 primite. 12 puncte 
realizate cu care ocupă, in 
condițiile date, un onorabil loc 
15, deci înaintea unor foste și 
actuale divizionare A, cu 
mari tradiții și. firește. cu 
pretenții. Echipa din Țara de 
Sus a avut evoluții diametral

Jocurile 
Olimpice 

de iarnă de 
la Calgary

La J.O. de iarnă de la 
Calgary, proba de 50 km. „Ma
ratonul zăpezii", a fost cîști
gată de schiorul suedez Gunde 
Svan. cronometrat cu timpul de 
2h 04'30”09/100. urmat de ita
lianul Maurillio de Zolt — 2h 
05’36”04/100, Andy Grunenfelder 
(Elveția) — 2h 06’01 ”09/100.

La slalom special titlul de 
campion olimpic a revenit 
schiorului italian Alberto Tom
ba, cel care fusese învingător 
și la slalom superuriaș. în cele 
două manșe ale probei, piche
tată cu 64, respectiv 61 porți, 
Tomba a realizat timpul de 
l’39”47/100. Pe locurile urmă
toare s-au clasat Frank Womdl 
(R.F.G.) — 1’39”53/100 și Paul 
Frommelt (Liechtenstein) — 
l’39”84/100.

Proba feminină de patinaj ar
tistic s-a încheiat cu succesul 
sportivei Katarina Witt (R.D. 
Germană), urmată de Elizabeth 
Manley (Canada), Debbie Tho
mas (S.U.A.)

Concursul feminin de patinaj 
viteză a programat cursa de 
1 500 m. adjudecată de olande
za Yvonne van Gennip. cu un 
nou record olimpic, 2’00”68/100. 
Karin Kania (R.D.G.) s-a situat 
pe locul al doilea cu 2’00”82'100, 
iar coechipiera sa Andrea Eh- 
rig a ocupat locul trei cu 2’01” 
49/100.

în turneul de hochei pe ghea
tă. echipa Canadei a întrecut cu 
scorul de 6—3 (3—1. 1—2, 2—0) 
selecționata Cehoslovaciei.

La bob 4 persoane, după pri
mele două manșe. conduce 
echipajul R.D. Germane.

Petrolul (iar Petrolul !?). 0—1 
cu Victoria și 0—0 cu Steaua. 
Dintre ele. doar ultimul con
stituie o performanță, dacă 
avem în vedere că draw-ul 
realizat la Pitești de steliști a 
fost unul dint.re cele două 
puncte pierdute de campioni 
în întregul tur. Dar !... în an
titeză cu rezultatele nesatisfă
cătoare de acasă. F.C. Argeș a 
reușit clteva jocuri excelente 
în deplasare, aici fiind de notat 
victoria la Tg. Mureș (2—1), 
cea de la F.C. Olt (2—0), ca și 
punctul obținut la Brașov

F.C. Argeș
LOCURI MAI JOS

DECÎT anul trecut
(1—11. Resurse evidente, deci, 
la piteșteni de a „drege" o 
situație cvasi-comproniisă pe 
teren propriu, dar de ce a fost 
oare nevoie să se ajungă „cu 
cuțitul la os", pentru ta lucru
rile să se îndrepte ?! Reveni
rea piteștenilor s-a consemnat 
în a doua parte a turului, după 
debutul promițător de la Tg. 
Mureș, căruia i-a urmat căde
rea. Intr-un interviu, antreno
rul secund Leonte Ianovschi 
acuza desele accidentări, dar 
și... cartonașele primite de ju
cători și este cert că ambele 
aspecte au contribuit la scă
derile marcate de echipă. în a- 
celași timp, însă, este tot atit 

opuse ; de la un joc care a 
entuziasmat, in Regie, cind, 
deci. în deplasare, a făcut 2—2 
(ambele goluri semnate de cel 
mai bun jucător sucevean, 
Cașuba, goigeterul echipei cu 
7 goluri) cu o europeană 
„Sportul Studențesc — pe te
renul unde celebra Brondby 
Copenhaga a înclinat steagul, 
(suferind un umilitor 0—6 după 
prelungiri) la 0—5 în fața cam
pioanei, Steaua, și 0—6 cu 
„șepcile roșii" la Cluj-Napo- 
ca sau 1—5 la Galati. Dar 
atît despre turul campionatu
lui. cit și despre retur. am 
preferat opiniile și gîndurile 

C.S.M. Suceava
SPRE COTE MAI ÎNALTE
a doi dintre interlocutorii a- 
vuți și vara trecută, la eveni
mentul „promovării", cei mai 
in măsură să analizeze^ 
obiectiv și — de ce nu ? —:. 
sentimental, egriera lui C.S.M., 
în prima divizie a tării. Mai 
întîi. Constantin Alexa . pre
ședintele clubului din Sucea
va : „Adaptarea, din mers, la 
cerințele primei competiții a 
tării si avind in vedere starea 
de emotivitate a jucătorilor a- 
junși pentru prima dată in e- 
șalonul superior, care i-a mar
cat, atît la antrenamente, cit 
și in jocuri, la care se mai a- 
daugă lotul modest pe care-I 
avea Suceava, fără intărituri 
de marcă, după promovarea in 
„A", cu multe indisponibilități 

CRONICA NOUTĂȚILOR
Pirmln Zurbriggen, s-a deplasat in această 
iarnă, peste tot. însoțit de nu mai puțin de 6 
antrenori, un medic ți un psiholog. Și, totuși!...
■ Cu excepția acelui 67,32 m. realizat de Ma
riana Lengyel, toate celelalte rezultate obți
nute de atletele noastre care au făcut depla
sarea în Noua Zeelandă sint extrem de slabe. 
Si, apropo de acest turneu, salutăm faptul că 
antrenorul I. Sabău a refuzat ca elevul său, 
sulițașul Nicu Roată, să efectueze deplasarea, 
pentru a-și continua în liniște pregătirea. Așa 
stind lucrurile, parcă începem sd credem și 
noi că Nicu Roată va avea un sezon bun
■ Comisia de box din Porto Rico a decis ca
absolut toți pugiliștii care solicită o licență 
să fie supuși in prealabil unui minuțios exa
men medical și unui scrupulos test anti
doping, cei depistați ca avind probleme ur
mind să fie respinși ■ Aflăm cu satisfacție că 
pugilistul dinamovist Rudei Obreja continuă 
să progreseze remarcabil, dovadă fiind și amă
nuntul că, intr-un recent meci de pregătire, a 
boxat cu... doi adversari, scoțîndu-i pe rină 
din luptă, in numai trei minute ! B Un deta
liu interesant — celebra patinatoare „de vi
teză" Karin Kania, din R. D. Germană, care 
s-a distins și la Olimpiada albă ’88. este in 
virstă de 27 de ani și are un fiu de trei ani, 
Sașa I B Campioana mondială de floretă. Eli- 
sabeta Tufan, a pășit cu dreptul și în sezonul 
internațional ’88. evoluind foarte bine în tur
neul de la Osnabriick, unde a avut al doilea 
rezultat la individual și unde echipa României 
a ocupat un valoros loc 3 B Pină la startul 
noii ediții a Campionatului mondial de formu
la 1. să notăm că renumitul ex-campion mon
dial. brazilianul Emerson Fittipaldi, acum in 
virstă de 41 de ani, a atacat recent decizia 
F.I.S.A.. de a impune in sezonul viitor mo
toarele aspirate. „Această hotărîre nu are 
nici-o logică — a spus Fittipaldi —, de vreme 
ce astăzi pină și camioanele au ajuns să fo
losească motoare cu turbo-compresie. Cu a- 
ceastă măsură, cursele de formula 1, aflate și 
așa in declin, vor primi o lovitură care o sd 
coste foarte mult pe toată lumea, inclusiv fe
derația internațională !"... B Foarte interesant 
interviul realizat in paginile ziarului „Spor
tul", de confratele Dimitrie Callimachi. cu an
trenorul echipei naționale de rugby, Theodor 
Rădulescu, sub titlul „Idei noi de joc. la echi
pa națională". Așteptăm, însă, și roadele a- 
cestor idei, pe fondul celor afirmate de inter
vievat. care spunea că „meciurile internațio
nale au fost prost preparate" !... B Trezorierul 
clubului Liverpool are de ce să se bucure, de 
vreme ce media spectatorilor care vin pe sta
dionul. din Anfield Road a urcat de la 31 Obb 

la 39 (MO I) B Ieri după-amiază, la P^inoarul „23 
August", un reușit Festival pe gheată, organi
zat sub genericul Daciadei de C.E F.S., sec
toarele 1, 2 și 3. B Frumos programul meciu
lui Steaua — Glasgow Rangers, realizat de 
Octavian Vintilă. . _ ....... .AL. HORIA

B La Calgary s-au încheiat aseară întrece
rile celei de a XV-a ediții a Jocurilor Olim
pice de iarnă, competiție la care au participat 
și reprezentanți ai noștri. Din păcate, perfor
manțele lor au fost sub orice critică, fapt care 
ne determină să promitem, de pe acum, o ana
liză exigentă a felului în care au decurs pre
gătirile. Pină atunci, iată locurile ocupate de 
cei trimiși la Calgary : bob 2 persoane — locu
rile 24 și 27 ; schi fond fete — 5 km — Han- 
gan abandon, Cirstol — locul 51 ; schi fond — 
10 km : Drăguș locul 43, Tuțulan — locul 49 ; 
ștafetă — locul 12 din 12 echipe. Livia Pelin 
nu a apărut printre sportivele clasate, la sanie, 
iar Mihaela Fera a ocupat locul 20 la coborire 
(combinată alpină). Ger mare în sporturile 
noastre de iarnă ! B Hurdlera Cornelia Oske- 
nat, din R. D. Germană, și-a’anunțat intenția, 
de a dobori recordul mondial de sală, la 
60 m.g., după ce l-a ameliorat de două ori 
pe cel de la 50 m.g., coborîndu-l la 6,58 s 
B Venind vorba despre atletism, „europenele" 
de sală de la Budapesta — programate la fine
le acestei săptămini — ne vor da dimensiunea 
reală a valorii cîtorva dintre performerii re
centelor noastre „naționale" de sală, între care 
Liviu Giurgian, Mihaela Pogăceanu, Sorin 
Matei, Eugen Popescu. Petre Drăgoescu s.a 
Tuturor le urăm succes deplin ! B Fotbalistul 
britanic Michael Robinson, care evoluează in 
prezent sub culorile echipei spaniole Osasuna 
a suferit săptămina trecută o operație de me
nise, care-l face indisponibil pentru circa două 
luni B Tot din atletism, salutăm vestea ridi
cării suspendării antrenorului emerit Mihai 
Zaharia, sancționat anul trecut, in urma rezul
tatelor obținute la „mondiale". In iama aceas
ta. insă, elevele lui Mihai Zaharia au dominat 
copios întrecerile de sală de la Bacău ! B Gim
nastele sovietice Elena Șușunova și Svetlana 
Boginskaia și-au inaugurat sezonul ’88 cu o 
participare rodnică la turneul de la Paris 
B Aflăm că echipa noastră de „Cupa Davis" 
și-a inceput pregătirile, in exact aceeași com
ponență și cu același căpitan-nejucător. Noroc 
că nu sint și adversarii aceiași din ultimii doi 
ani, că am fi știut deja ce urmează ! Oricum, 
trăim tot mai serios sentimentul că federația 
așteaptă minuni ! B In lumea sportului a apă
rut și.. Brigitte Nielsen, fosta soție a lui Sil
vester Stallone, daneză de origine, manechin 
de profesie și, mai nou, actriță și cintăreață. 
Cum a ajuns ea în sport ? Logodindu-se cu 
jucătorul de fotbal american Lamado Mark 
Gastineau. Milionar, of course !... B Venind 
vorba despre tenis, să zîmbim recitind o pă
rere despre Florin Segărceanu : ....a fost, un
an-doi înainte, cu vreo 60 de locuri mai in 
față". Si. citeva rinduri mai jos. autorul con
chide : „Că Florin Segărceanu bate pasul pe 
loc de vreo doi-trei ani este perfect adevă
rat !" Păi, zicem moi, ori pe loc, ori cu vreo 
60 de locuri mai jos ! ? !... B De la Calgary 
se transmite că marele învins, elvețianul

de sigur că și tratarea superfi
ciala a unor parteneri de între
cere și a unor partide a putut 
conduce la situația creată. Ast
fel, ne vine greu să utidexa că 
băieții lui Florin Haiagian 
n-au forte să invingă acasă 
„șepcile roșii" din Cluj-Napo
ca. ca să nu mai vorbim de 
Petrolul, sau că acel incredi
bil 0—3 de la Timișoara are 
altă explicație decît insufi
cienta mobilizare a formalei. 

\ la un meci în deplasare, tratat 
cu superficialitate I Sigur, ac
cidentarea lui Radu II (operat 

la un picior) și-a spus rvrvîn- 
tul în privința productivității 
echipei, tot așa cura acciden
tarea ulterioară a portarului 
Speriata (operat și el. la am
bele picioare) a contat serios, 
dar Argeșul rărnîne o echipă 
cu un compartiment defensiv 
puternic — nume cum sint 
cele ale Iui Stancu, Ștefan 
și Eduard constituie, nu-i așa, 
garanții — și cu un atac în 
care Badea și Doref Zamfir 
au dovedit de multe ori că 
reprezintă .^.rme" deloc ne
glijabile. Și. totuși, după con
sumarea turului, chiar in 
dreptul acestor jucători, bine 
cotati în fotbalul nostru, pot 
fi puse semne de întrebare in 

apărute pe parcurs. datorită 
accidentărilor, explică locul 
modest pe care-1 ocupă după 
primul tur al campionatului. 
Fără să fiu sentimental, fără 
să fiu subiectiv apreciez evo
luția echipei ca fiind bună, ca 
și situarea pe poziția a 15-a 
în clasament. Cit despre retur, 
repet ce am declarat : am ve
nit pe prima scenă să rămi- 
nem. Noi ne-am pregătit în 
pauza dintre tur .și retur, pen
tru evoluții de calitate supe
rioară care să ne dea temei 
speranțelor și aspirațiilor 
noastre. Am intărit baza mate
rială — echipament, materiale

«portive, condiții de cazare, 
masă și antrenament — am 
completat Iotul cu jucători ti
neri. talentați și sperăm să 
reușim ce ne-am propus. Pre
gătirea de la munte, la alti
tudine, mai exact două săptă- 
mini Ia Vatra Bornei, ca și 
jocurile de verificare susținu
te acasă și în turneul între
prins prin Transilvania ne-au 
edificat asupra potențialului 
actual al echipei, dindu-ne cer
titudinea că s-a făcut o pre
gătire bună ale cărei el’ecto 
se vor vedea in retur. Printre 
noii veniti se numără Ghen- 
cean, de la Olimpia Satu Ma
re, un apărător de meserie, 
Șumulanschi. de la Metalul 
București, via Victoria, Bu-

privința potențjaliilui demon
strat ®i a faptului că s-au .pre
zenta! la nivelul maxim al 
posibilităților kw. Aceasta, ca 
să r>u mai vorbim despre Voi- 
cu, Pîrvu, Ncrielcu și Tănase, 
despre întreaga linie mediană 
și despre ăilalți Înaintași, 
djntre care lti Ignat ne gindim 
in mofl apcautl. Dar urni wînt 
și .larcâ și Simion și Băhțță 
si, lingă ei. aîți cîțiva jucă
tori de la oare echipe și su
porterii piteșteni au așteptat 
și așteaptă. . firește, foarte 
mult_

în iarna aceasta, lotul a 
muncit series, stagiul de pre
gătire la munte, efectuat la 
Băile Herciflime. găsind m si
nul echipei o atmosfeță de 
mobilizare demnă de Itiudă și 
un spirit de exigență sporită, 
promovat de intregtfl .colectiv 
tehnic, condus de antrenorul 
FI. Haiagian. Programul retu
rului deschide pfteștenilor po
sibilitatea de a urca vertigi
nos in clasament, cu minimum 
6 puncte în primele 4 etape 
dar. pentru a reua și, mai 
ales, pentru a continua star
tul bun pină la finele campio
natului. întregul iot de jucă
tori trebuie să se angajeze din 
răsputeri in campania de re
dresare, avind in vedere nu 
numai disciplina tehnico-tac- 
tică și disciplina propriu-zisă 
din teren (care a lăsat cte do
rit). ci și respectarea întocmai 
a programului de pn-agătire, 
cu rigorile impuse de antreno
rul Haiagian. Desigur, nu va 
fi ușor, dar tradițiile fotbalu
lui argesean și chiar valoarea 
lotului actual impun ca echi
pa să revină in plutonul 
fruntaș al fotbalului nostru, 
adică acolo unde — sintem 
siguri ! — îi este locul T

HORIA ALEXANDRESCU

țercM de la Steaua. Susanu de 
la Ceahlăul Piatra Neamț si 
Moraru. de la Metalul Rădăuți, 
crescut de altfel în pepiniera 
proprie — toți jucători darnici 
de (re)afirmare și consacrare, 
cu care am intărit apărarea 
și. deopotrivă, percuția unde 
am fost deficitari. O spuneam 
deschis, nu ascundem, privim 
cu încredere returul, vrem ca 
echipa noastră să facă jocuri 
bune, frumoase, să ofere spec
tacole de ținută și, în conse
cință, să obținem victoriile și. 
punctele necesare pentru a ră- 
«nine in A". Al doilea inter
locutor. Vasile Simionaș, an
trenorul principal al echipei : 
..Am intrat in A, cu tin handi
cap greu de contracarat : am 
avut prea mulți debutanti, 
care au jucat cu oarecare fri
că. la început, din care cauză 
am acumulat multe puncte... 
negre. în ultimele meciuri ale 
sezonului am avut evoluții 
bune. Am avut probleme în 
special în jocul de apărare, 
primind multe goluri. Ne-a 
lipsit, exact in meciurile 
unde am primit multe goluri 
— cu Steaua. „U" Cluj-Napo
ca și „Oțelul", portarul titu
lar, Alexa. Acumulind expe
riență. pornim in retur cu 
alte speranțe și ambiții : in 
perioada de pregătire am ur
mărit creșterea calității și efi
cienței jocului. prin perfec
ționarea tehnicii, sporirea vi
tezei acțiunilor ofensive și 
adoptarea unui registru tactic 
in măsură să pună mai bine 
în valoare calitățile jucători
lor de care dispunem".

La care noi nu mai avem 
de adăugat decît să auzim de 
bine !

VASILE CABULEA
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PANTELIMON - 0 COMUNĂ
CU FATA SPRE SOARE

Era încă înainte de căderea 
zăpezilor. Lacul Pantelimon, 
insinuat ca o enclavă adincă ce 
pare a separa comuna de tru
pul Capitalei, prindea in luciul 
său, ca intr-o imensă oglindă, 
fața cu totul primenită a comu
nei cu același nume. Panteli- 
monul nu mai este de multă 
vreme doar „satul" de la mar
ginea de sud a Capitalei, cu 
ogrăzi mari, cu pridvoare la 
case, cu vii și gutui in curți in 
care fructul de toamnă al aces
tora pare un bruș de aur. 
Îndeobște, in localitățile rurale 
in care s-a înfiripat o indus
trie, fie ea mică sau mai pu
ternică, locuitorii acestora ră
ni in in bună parte oameni ai 
pământului, care, deși știu să 
strunjească, să lucreze la ra- 
boteze sau să vegheze la pupi
trele de comandă, n-au uitat să 
semene, să treiere, să struneas
că și caii, să crească vite, să des
lușească vremea după semne 
numai de ei știute. Vocația in
dustrială a acestor oameni este 
de obirșie recentă. Profilul 
agro-industrial al comunei Pan
telimon, acest termen consa
crat care definește intr-un fel 
sau altul saltul spre civilizația 
urbană, spre progresul și pros
peritatea oamenilor săi, plămă
direa unor unități economice sau 
industriale, acolo unde de seco
le de-a rindul nu s-au cunoscut 
decit truda și sudoarea țăra
nului, au schimbat nu numai 
înfățișarea localității, primenin
d-o intr-un veștmint nou, ci 
însuși modul de viață, modul 
de a gindi, de a trăi al oame
nilor. Faptul că pe raza acestei 
comune au fost implantate uni
tăți economice importante cum 
ar fi „Neferalul", „Acumulato
rul", „Granitul" etc., cele patru 
ferme cu profil agricol și zo
otehnic, numeroase unități so
cial-culturale au dat, în timp,

In aceste zile, o acțiune de sezon — pregătirea și expedierea seminței spre unitățile cultivatoare 
in vederea declanșării operative a lucrărilor din campania agricolă de primăvară

Foto : V. TANASOF

În acfiunea de aprovizionare cu semințe

RESTANȚE CARE TREBUIE
RECUPERATE!

îndeplinirea obiectivelor de 
producție ce revin agriculturii 
județului Călărași în anul 
1988 impune cu stringență lua
rea tuturor măsurilor pentru 
desfășurarea la timp și de ca
litate a campaniei agricole de 
primăvară. în această direcție, 
asigurarea necesarului de să- 
mință este de mare importan
ță acum, cînd practic, a în
ceput numărătoarea inversă a 
zilelor care au mai rămas pînă 
la declanșarea semănatului. 
Am stat de vorbă în acest 
sens cu Lucian Adam, inspec- 
tor-șef la Inspectoratul jude
țean pentru controlul calității 
semințelor și al materialului 
săditor, de la care am aflat că 
solicitările de sămînță din so
iuri și hibrizi de înaltă pro
ductivitate sînt pentru anul a- 
cesta cu mult mai mari, ți- 
nîndu-se cont de planurile de 
producție ale tuturor unități
lor agricole din județ. Preocu
pările au fost, așadar, orien
tate pentru producerea în Că
lărași a întregului necesar de 
sămînță pentru județ, dar și 
pentru unitățile altor județe.

Dacă ne referim la culturile 
din epoca întîi, trebuie să fa
cem însă următoarea preci
zare : există sămînță de ma
zăre de grădină, mazăre de 
cîmp, arpagicul, inul pentru 
ulei, sfecla furajeră și lucernă, 
dar cea mai mare parte n-a 
ajuns încă în cooperativele a-

Lucrări operative și de calitate
(Urmare din pag. I) 

rea-soarelui, 150 ha cu sfeclă 
de zahăr, 40 ha cu fasole, 400 
ha cu soia și peste 170 ha cu 
plante de nutreț. O pondere 
însemnată deține legumicul
tura. în acest sector urmează 
să plantăm cartofi timpurii pe 
25 ha, diverse sortimente de 
legume pe 140 ha și să culti
văm arpagic pe alte 5 ha, 
Sîntem în măsură să declan
șăm lucrările campaniei agri
cole de primăvară".

într-adevăr, încă din toam
nă au fost executate arăturile 
adînci pe întreaga suprafață 
planificată. De asemenea s-au 
făcut probele la utilajele me

naștere la așa-zisa vocație agro
industrială a locuitorilor ei. 
Aici ca și aiurea țăranul nu 
mai e un simplu țăran, munci
torul nu mai e un simplu mun
citor, satul nu mai e un sim
plu sat, iar viața spirituală a 
acestuia tinde să se apropie de 
cea a orașelor. Oamenilor acestor 
locuri le-ar da mina să spună 
că sint bucureșteni, dar ei nu 
țin la acest fason. Iți spun 
simplu și cu mindrie : sint din 
comuna Pantelimon, pentru a 
nu-i confunda cumva cu cei 
din cartierul bucureștean cu 
același nurtie. In drumurile 
mele prin țară am cunoscut
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mulți oameni, am cunoscut 
mulți primari. In fruntea aces
tei obști de 25 000 de oameni se 
află de patru ani primarul 
Anca Șoptă. Negăsind-o la pri
mărie, plecată fiind cu treburi 
la una din ferme, apoi la 
școală, am dat să văd comuna. 
Peste tot, cum s-ar zice, se 
vede mina de bun gospodar a 
primarului. Semnele urbaniză
rii comunei le-am deslușit încă 
de departe. Un ansamblu de 
locuințe noi, moderne, cu arhi
tectură ce rivalizează cu cea a 
ansamblurilor de locuințe de 
pe magistralele principale ale 
Capitalei constituie la ora ac
tuală cea mai de seamă zestre 
edilitară. Numai in anul trecut 
au fost date în folosință 360 de 
apartamente, iar în acest an 
continuă să fie date in folosin

gricole de producție și unele 
întreprinderi agricole do stat. 
Primul termen de preluare a 
seminței, respectiv 20 februa
rie, fixat prin adresa nr. 
31585/31.01.1988 n-a fost res
pectat ! Dar, nici amînarea cu 
o săptămînă a termenului sta
bilit pentru ridicarea seminței 
n-a impulsionat acțiunea. în 
ziua documentării noastre nu 
veniseră încă să preia sămînță 
cooperatorii de la Dragalina, 
Dragoș-Vodă, Plătărești, So- 
hatu, Fundulea, Jegălia, Uni
rea. $tefan cel Mare, Modelu.

Centrul de semințe Călărași 
și-a intensificat eforturile 
pentru livrarea soiurilor și a 
hibrizilor cu un mare poten
țial de producție cum ar fi 
soiul de soia „Danubiana", hi
bridul de floarea-soarelui „Su
per", hibridul de porumb 
„F 378", tomatele timpurii 
„Export 2", tomatele de vară 
„Unirea" și „Buzău 22“, arde
iul gras „Potop", ardeiul ka- 
pia „Cosmin", mazărea de 
grădină „Ișalnița 60“ și „Ișal- 
nița 110", foarte bine adaptate 
condițiilor de climă și sol ale 
județului Călărași. Cu ingine
rul Ion Dincă, șeful serviciu
lui C.T.C., am stat de vorbă 
despre condițiile de preluare, 
păstrare și livrare a semințe
lor. Ne-a spus că în județ 
există 5 stații ale Centrului de 
semințe Călărași, amplasate 

canice care vor intra nu peste 
mult timp în brazdă. în legu- 
micultură unitatea din Cos- 
tești, cu o frumoasă tradiție 
în acest domeniu, își asigură 
cu forțe proprii întreaga can
titate de răsad necesară la to^ 
mate, iar la vinete și bame 
în proporție de 70 la sută. 
Acum, în solarii se execută 
lucrările de întreținere a răsa
dului. Sub directa coordonare 
a inginerei Elena Tîru, șefa 
fermei legumicole, a fost de
clanșat semănatul tomatelor. 
Echipele de legumicultori, 
dintre care amintim pe cele 
ale lui Gheorghe Dumitrache, 
din zona Budișteni, și Ion Sa- 

ță altele. Nu ceea ce am văzut 
m-a impresionat în mod deose
bit. Pentru că asemenea Pante- 
limonului sint sute, mii de co
mune in România socialistă și 
acest fapt nu mai constituie c 
noutate pentru nimeni. Nimic 
senzațional. Imaginea unor car
tiere noi, un fel de micro-orașe, 
nenumăratele șantiere de con
strucții de locuințe, brațul ma
caralelor care spintecă cerul si 
slobod din ghearele lor frag
mente de apartamente nu intrat 
în firea lucrurilor și nu mai 
uimesc pe nimeni. M-a sur
pi ins însă ceea ce și-au propus 
acești oameni pentru viitor, 
pentru ei, pentru copiii lor. 
In așteptarea primarului, am 
zăbovit îndelung, de ce să nu 
recunosc uimit, in fața schiței 
de sistematizare a comunei, de 
fapt un mare pânzei aflat pe 
holul primăriei. Inteligența ar- 
hitecților se simte parcă picu
rată în fiecare edificiu care se 
va materializa aici intr-un 
viitor apropiat. Se va naște de
sigur o neînțelegere. Se vor 
numi acești oameni bucureșteni 
sau pantelimoneni pentru că 
comuna lor face trup cu. cel al 
Capitalei. Nimeni nu se va su
păra dacă-și vor atribui una 
din cele două identități, dar cu 
siguranță mîndria, în frumosul 
ei înțeles. îi va face să se nu
mească ca și pină acum. Acești 
oameni au o tradiție frumoasă 
în a clădi și in a conserva 
ceea ce e frumos și trainic. 
Cele mai frumoase edificii vor 
păstra în căușul lor protector 
monumentul eroilor din fața 
primăriei, care amintește co
piilor de azi, generațiilor vi
itoare că zeci de fii ai acestei 
comune și-au jertfit viața pen
tru independența și suverani
tatea patriei, precum și alte 
edificii social-culturale intrate 
demult in zestrea comunei

în 5 puncte diferite, acest lu
cru ușurînd simțitor posibili
tățile de preluare și de trans
port. Dar, după cum am mai 
spus, există încă mari cantități 
de sămînță neridicată chiar 
pentru culturile ce se însă- 
mînțează în epoca întîi. Can
tități însemnate mai sînt și 
din sămînță de porumb, deoa
rece nu s-au preluat decît 
900 t, din cea de floarea-soa
relui livrată doar pe jumă
tate, iar din soia numai 
1 000 t. Rămîneri în urmă la 
preluarea inului de ulei în
registrează cooperativele agri
cole de producție Șoldanu, 
Frumușani, Gălbinași, Soha- 
tu, Jegălia. Cooperativele a- 
gricole de producție Borcea II, 
Luica, Ciocănești Sîrbi, Vîl- 
cele, Vlad Țepeș sînt unități 
care mai au de ridicat să- 
mînța de floarea-soarelui. 
Este o situație care trebuie să 
dea de gîndit, mai cu seamă 
că termenul de începere a se
mănatului se apropie vertigi
nos și orice întîrziere se va 
face simțită la recoltă.

La sfîrșitul acestor notații 
semnalăm modul necorespun
zător al cusăturilor sacilor 
destinați seminței. Unitatea de 
profil din Sînnicolau Mare 
livrează saci care în momen
tul încărcării la normativul 
stabilit plesnesc la încheie
turi !

ELENA CATUNEANU

moilă de la Pietrosu, între
prind zi de zi eforturi pentru 
efectuarea unor lucrări de 
cea mai bună calitate. Pe a- 
celeași coordonate acționează 
susținut și mecanizatorii din 
cadrul secției care deservește 
cooperativa, unde maistrul 
Dumitru IonașCu ne asigură 
că toate utilajele, inclusiv se- 
mănătorile și cultivatoarele, 
sînt în perfectă stare de func
ționare. Sînt create așadar 
toate condițiile ca în acest an 
prin mobilizarea exemplară a 
fiecărui lucrător al ogoarelor 
să se obțină aici la Costești 
producțiile planificate la toate 
culturile.

care-i dau de fapt propria-i 
identitate. Descifrind schița de 
sistematizare a Pantelimonulut 
cu ochi de nearhitect, am avut 
impresia unei așezări în care 
noile ansambluri de locuințe, 
noile dotări social-culturale, 
bazele sportive, străzile, ogră
zile și grădinile oamenilor for
mează un tot armonios, o co
mună ce-și depășește condiția 
actuală, mai degrabă un oraș, 
fie el încă nedeclarat cu un 
inalt grad de civilizație. Căci 
sistematizarea acestuia nu pre
supune a radia ceea ce s-a clă
dit trainic și frumos, ci, dim
potrivă, a conserva, a îmbina 
elementul tradițional, țărănesc 
cu cel modern. Iată, numai in 
acest an în care se împlinesc 20 
de ani de la reorganizarea ad- 
ministrativ-teritorială a țării 
aici se vor construi alte 1000 
de apartamente confortabile.

pulsul
(Urmare din pag. I)

tins cu titlul de Erou al Muncii 
Socialiste, prețuire pe care spe
cialiștii de aici o merită pen
tru valoroasele proiecte pe care 
le-au elaborat și după care s-a 
construit o tinără și frumoasă 
Craiovă.

Am accentuat asupra coordo
natelor edilitar-urbanistice, dar 
trebuie să spunem că investi
țiile din acest domeniu sînt 
strins legate, decurgind ca o 
consecință, din programul larg 
de dezvoltare a județului.

Să notăm o cifră impresio
nantă : 100 miliarde lei. Acesta 
este volumul valoric al investi
țiilor acordate Doljului în ulti
mii 20 de ani, care au permis 
dezvoltarea lui industrială, agri
colă, ridicarea unor importante 
obiective sociale, sporirea zes
trei edilițare și a bazei mate
riale a invățămintului.

Investițiile acordate in ultimii 
20 de ani au dat posibilitatea 
punerii in funcțiune a 182 de 
obiective și capacități econo
mice. Vom aminti citeva dintre 
cele mai cunoscute la nivel na
țional și chiar cu o notorietate 
ce depășește granițele țării : 
Combinatul Chimic, întreprin
derea de Utilaj Greu, întreprin
derea de Aeronautică, între
prinderea de Confecții, (unități 
craiovene), întreprinderea de 
Motoare Electrice și Transfor
matoare (Filiași), întreprinderea 
de Biosinteză (Calafat), între

Afirmați in Festivalul național 
„Cîntarea României"

Continuitatea 
efortului creator 

Convorbire cu prof. JEAN LUPU 
dirijorul corului de cameră „Cantata"

Cunoscut ca dirijor, compozi
tor de cintece și coruri pentru 
copii, ca profesor, autor de ma
nuale sau ca metodist, Jean Lu- 
pu face parte din acea categorie 
de oameni pentru care neodihna 
creatoare este o stare de per
manență a spiritului. De peste 
un sfert de veac el s-a impus 
atenției publicului din Capitală 
și din țară prin promovarea 
consecventă și la un inalt nivel 
artistic — în ultimii ani îndeo
sebi prin intermediul corului fe
minin de voci egale „Cantata" 
— a tezaurului muzicii româ
nești. Peste puțin timp, la 12 
martie, pe scena Ateneului Ro
mân, „Cantata" va susține un 
spectacol care coincide cu împli
nirea a 10 ani de la înființarea 
corului — frumoasă încununare 
a unei constante și susținute 
activități artistice.

— Așadar, maestre Jean 
Lupu, ce înseamnă pentru 
dumneavoastră și pentru com
ponentele corului „Cantata", 
acest deceniu de activitate ?

— Este, desigur, un moment 
de reflecție retrospectivă asu
pra drumului parcurs, dar, în 
egală măsură, un nou început 
de drum spre continua perfec
ționare a ansamblului, spre îm
bogățirea repertoriului. Acum 
mai bine de zece ani mă ocu
pam de pregătirea corului Lice
ului pedagogic din București. 
Dar, cu fiecare promoție de ab
solvenți, munca de selecție, de 
pregătire trebuia luată de la în
ceput. Pierdeam în fiecare an 
voci remarcabile. Corul „Can
tata" s-a născut tocmai din ne
cesitatea acută pe care o resim
țeam de a conferi continuitate 
muncii începute în anii de liceu. 
Ideea de a constitui un cor al 
absolventelor Liceului pedago
gic din București s-a bucurat 
de la bun început de adeziunea 
entuz’astă a foste’or mele eleve, 
benficiind de sprijinul organe
lor de partid, sindicat și de în
vățămînt din sectorul șase al 
Capitalei. Am reușit astfel să 
păstrăm omogenitatea formației, 
iar rezultatele nu au întîrziat 

Beneficiarii acestora vor fi mun
citorii de la întreprinderile 
menționate, cei de la fermele 
agricole, specialiști, cadre di
dactice, familii tinere. $i dacă 
se construiesc atitea case este 
de la sine înțeles că rețeaua de 
canalizare și apă se va consti
tui in sute și sute de metri de 
artere nevăzute prin care după 
opinia unui bătrin din comună 
„circulă" civilizația. Baza ma
terială a invățămintului se va 
îmbunătăți și ea. Printre altele 
aici se va clădi o nouă școală 
cu 16 săli de clasă, laboratoare 
și alte dotări moderne, un liceu, 
un spital, o policlinică, un tea
tru de vară, un stadion etc. 
Comuna noastră, îmi spunea 
Florența Scarlat, secretara co
mitetului U.T.C., nu se va deo
sebi de oricare din cartierele 
bucureștene. Dimpotrivă, va 
dobîndi noi carate de frumu

marilor Împliniri
prinderea de Celule Electrice 
Prefabricate (Băilești), Fabrica 
de Furfurol (Segarcea).

Un avint deosebit a ’uat in 
acești ani agricultura. Pentru a 
ilustra dezvoltarea ei să a nln- 
tim că în județul Dolj ființează 
cinci stațiuni de cercetare m 
domeniul agriculturii. Intre ele 
se remarcă; cu rezultate care 
i-au făcut faima. Stațiunea pen
tru cercetarea culturilor de ni
sipuri și gardene Dăbuleni, care 
a transformat fosta „Sahară a 
Olteniei" ' intr-un pămint rodi
tor. Aici au fost puse la punct 
aproape 30 de tehnologii pentru 
cultura plantelor pe nisipuri ce 
se aplică în diferite zone cu 
soluri preponderent nisipoase.

Dacă în 1968 in Craiova in
vățămintul superior era repre
zentat de Facultatea de agri
cultură, acum aici se pregătesc 
anual in 8 facultăți 10 mii de 
studenți români și de peste ho
tare. Aceasta in afara invăță- 
mintului de toate gradele care 
dispune la această oră de 46 
grădinițe, 375 școli, 33 licee. A 
sporit baza tehnico-materială în 
domeniul ocrotirii sănătății ; 
funcționează 12 spitale, un sa
natoriu, 180 de dispensare, 16 
policlinici, 25 creșe, 7 500 paturi 
în unități de asistență medicală, 
unități in care activează circa 
1 400 medici, peste 4 100 cadre 
medicale medii, peste 180 far
maciști.

Ce reprezintă Doljul astăzi 7 
O importantă zonă a țării, cu 
oameni vrednici care se re

să apară. Am cucerit locul întîi 
la ultimele cinci ediții ale ma
relui festival al muncii și crea
ției „Cîntarea României". La 
Pitești, în 1986, corului „Canta
ta" i-au fost decernate premiul 
întîi și marele trofeu ale con
cursului „D.G. Kiriac". Desigur, 
palmaresul acesta ne bucură, 
dar ne obligă și mai mult în 
continuare.

— In ce direcție se îndreaptă 
opțiunile repertoriale ale corului 
„Cantata" 7

— Cultivăm îndeosebi muzică 
românească, veche și nouă, 
populară sau de inspirație . fol
clorică. Este un filon nesecat, 
de o imensă bogăție, care se 
cere explorat și pus cit mai bine 
în valoare. Cred că nu spun 
vorbe mari afirmînd că lucrul, 
cu un cor se aseamănă muncii 
pline de finețe a bijutierului 
care șlefuiește la nesfîrșit piatra 
prețioasă, conferindu-i noi stră
luciri. Am avut poate și șansa 
de a ni se încredința spre lan
sare, în primă audiție absolută, 
piese corale scrise de cunoscuți 
compozitori cum sînt Gheorghe 
Dumitrescu, Alexandru Pașca- 
nu. Doru Popovici, Laurențiu 
Profeta, Mircea Neagu, Dumi
tru D. Stancu, Gheorghe Baza- 
van. Constantin Romașcanu, 
Constantin Arvinte, Irina Odă- 
gescu si mulți alții.

— Fiind un cor al absolven
telor și avînd un „stagiu" de 
numai un deceniu, „Cantata" 
este, fără îndoială, un cor tinăr. 
Care este vîrsta medie a for
mației 7

— Componentele corului au 
între 18 și 30 de ani și poate și 
aceasta explică entuziasmul fără 
rezerve de care dau dova
dă. Sînt tinere învățătoare 
care, după orele pe care le dedică, 
la școală, educării elevilor, gă
sesc resurse pentru a veni la re
petiții, Ia spectacole, la înregis
trări. Nu e deloc ușor, dar via
bilitatea corului nostru, absența 
unor mari fluctuații, munca fă
cută cu seriozitate sînt pe de
plin răsplătite de satisfacțiile 

sețe. Prin hărnicia lor, prin 
harul lor gospodăresc, prin tot 
ceea ce întreprind, astfel incit 
comuna lor să fie cit mai fru
moasă, tineri ca Lucia Barbu, 
Nicu Zaharia, Nicolae Istrate, 
Mircea Mureșan, Lucian David 
și alții au fost aleși de obștea 
comunei ca deputați. Ei și nu 
numai ei vor da o înfățișare, 
cu totul nouă, acestei străvechi 
așezări, iar acea schiță de sis
tematizare din localul primăriei 
care înfățișează la o scară re
dusă o comună cu un ridicat 
grad de civilizație materială și 
spirituală va fi fost doar o 
schiță. $i anotimp după ano
timp. an de an, in luciul albas
tru al lacului Pantelimon se va 
înfățișa mereu aceeași comună 
și de fiecare dată totuși alta, o 
comună cu fața spre viitor.

ALEXANDRU IANCU

marcă in diferite domenii ale 
activității economico-sociale, 
clasindu-se pe locuri fruntașe 
in competiția promovării noului.

Dacă ar fi să aruncăm o pri
vire globală asupra dezvoltării 
județului Dolj vom constata că 
la începutul anului 1988 pro
ducția industrială înregistra o 
creștere de 382,8 la sută față 
de 1968 ; producția agricolă pe 
aceeași perioadă : 128 la sută ; 
fondurile fixe au marcat o 
creștere de 310,9 la sută. Pe 
țară in 1987 Doljul se situa pe 
locul 12 la producția marfă in
dustrială ; pe locul 10 la țiței 
extras ; realiza 15,8 la sută din 
producția de îngrășăminte sub
stanță activă, situindu-se pe 
locul III pe țară ; 13,7 la sută 
din producția industriei electro
tehnice — județul ocupind locul 
II pe țară ; 36,1 la sută motoare 
electrice de 0,25 kW și peste 
această putere — locul I pe 
țară ; 97,7 la sută din transfor
matoarele de putere și auto- 
transformatoarele de 0,25 kWA 
și peste această putere — locul 
I pe țară ; 8,9 din producția 
de tractoare a țării (locul II pe 
țară) ; 82,1 din producția de 
locomotive electrice și Diesel 
electrice pentru linii magistrale 
— obțintnd cu aceasta locul I 
pe țară ; 16 la sută din produc
ția de autoturisme de oraș, si
tuindu-se pe locul II pe țară. 
Doljul — un județ in plină în
florire pe o axă istorică ce îm
plinește în acest februarie 20 
de ani.

artistice, de conștiința împlini
rii in planul superior al artei. 
Și nu în ultimă instanță. în ca
litate de oameni implicați direct 
în procesul instructiv-educativ, 
membrele corului sădesc în con
științele copiilor dragostea de 
frumos, atașamentul la valo
rile nepieritoare ale muzicii. Aș 
dori să menționez, în această 
ordine de idei, numele cîtorva 
dintre membrele corului „Can
tata". care s-au distins prin ac
tivitatea îndelungată desfășura
tă în cadrul formației : Corne
lia Mărculescu, Victorița Preda, 
Irina Moroianu, Gabriela Vasi- 
loancă, Adriana Petreanu, Ioana 
Ilie, Liliana Mîndru, Sorina Po- 
enaru, Elena Tudose, Dorina 
Ivănescu. Corina Savu, Virginia 
Alexe, Mihaela Ciontea și altele.

— Cum explicați extraordina
ra eflorescentă a muzicii corale 
românești 7

— Fără îndoială. Festivalul 
național „Cîntarea României" 
oferă un cadru unic, generos de 
afirmare și participare efectivă 
a celor mai largi categorii ale 
societății noastre socialiste la 
actul artistic, la făurirea valo
rilor culturale naționale. In a- 
cest context fertil, muzica joacă 
un rol deosebit de însemnat. 
Trăim într-o societate din ce în 
ce mai urbanizată, modernă, 
trepidantă, în care consider că 
muzica de calitate trebuie să-și 
aducă o contribuție importantă 
la îmbogățirea orizontului spi
ritual al omului, la sensibiliza
rea sa la frumos. Dacă omul de 
Ia țară este. încă de la naștere, 
„impregnat" de muzica naturii, 
orășanul trebuie ajutat să se 
apropie de frumusețea muzicii, 
de influența benefică a acesteia. 
Eu am avut marea șansă de a 
mă fi născut la țară.

Școala — fațâ-n fața 
cu formula omului complet 
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de absolvenți ai clasei a XII-a 
profilul matematică-fizică, de 
la LICEUL „RADU NEGRU" 
din FAGARAȘ, au fost admiși 
în învâțămintul superior. De 
atunci, aproape an de an, pro
centul de 100 la sută de reușiți 
la examenele de admitere în fa
cultăți a fost menținut.

în oraș, aceste rezultate nu 
sînt considerate ceva deosebit, 
oamenii obișnuindu-se cu ele. 
De fapt, acest liceu avea o 
„firmă" excelentă de mult mai 
mult timp. Asta i-a și făcut pe 
mulți dintre părinți să nu ezite 
în orientarea copiilor spre 
„Radu Negru" după absolvirea 
celor 8 clase, chiar dacă o parte 
din ei ar fi ales un alt liceu 
din oraș.

In ciuda obișnuinței ce îm
bracă în banal majoritatea lu
crurilor cunoscute, făgărășenil 
sint mîndri de școlile lor pen
tru că, trebuie spus, și in cele
lalte instituții de învățămînt de 
aici calitatea procesului instruc- 
tiv-educativ este deosebită.

Revenind la Liceul „Radu 
Negru" precizăm că nu numai 
elevii clasei de matematică-fi
zică se dovedesc a fi foarte 
bine pregătiți, ci șl cei din 
restul claselor care întregesc 
seriile la absolvire in fiecare 
an. Pe total, procentul admite
rilor ’ în invățămintul superior 
mai scade uneori sub 100 la 
sută, dar nu cu prea mult, de
pășind oricînd apreciabil ceea 
ie se numește „media pe țară".

Dacă am accentuat pină acum 
acest indicator, am făcut-o pen
tru că el poate sugera cel mai 
bine bagajul de cunoștințe cu 
care absolventul pleacă spre o 
nouă treaptă a vieții, fie că ea 
se numește facultate sau pro
ducție. Aici se impune o nouă 
precizare și anume aceea că ni
velul de pregătire impus elevi
lor este egal la invățămintul 
seral cu cel de Ia zi, realizări 
frumoase avînd și cei care au 
ocupat băncile școlii după ora 
inserării.

Ne-am deplasat la Făgăraș 
cu intenția declarată de a des
coperi mecanismul acestor reu
șite. Chiar aceasta a fost și în
trebarea pusă nu numai condu
cerii liceului sau unora dintre 
cadrele didactice, cit și elevilor, 
actuali sau foști, părinților a- 
cestora sau oamenilor întâlniți 
întîmplător. Am constatat că 
toate părerile converg spre un 
punct comun : profesorii liceu
lui

Directoml liceului, tovarășul 
II. Judele, ține să accentueze 
meritul cadrelor didactice. ,.A- 
cestia ap format o adevărată 
echipă. Excelenta lor pregăti
re profesională dublată de dra
gostea pentru munca de aici și 
copii sînt principalele „chei" 
ale bunelor rezultate. Pentru a 
concretiza, amintesc că avem 
profesori care și-au susținut 
teza de doctorat, profesori care 
au absolvit două facultăți sau 
care au gradul I ori II. Asta 
arată de la bun început că cei 
care învață primii, cei care 
caută să-și desăvârșească pregă
tirea sint tocmai cadrele didac
tice. Nici nu se poate altfel a- 
tunci cînd vrei să-ți îndepli
nești cu adevărat menirea de 
dascăl : să formezi oameni, să-i 
educi, să-i pregătești pentru 
viață și nu oricum, ci foarte 
bine.

Se merge pe ideea de a da 
copiilor cit mai multe cunoș
tințe și. pentru fixarea acesto
ra. se caută a le prezenta cît 
mai atractiv si accesibil. Aceas
ta este și explicația numeroase
lor premii I pe țară obținute 
an de an în cadrul Festivalului 
național ..Cîntarea României", 
al „Daciadei" sau al diferitelor

— Au toate acestea o influ
ență asupra repertoriului „Can
tatei"?

—■ Fără discuție. Aș putea 
spune că peste 80 la sută din 
repertoriul nostru este citat fol
cloric sau muzică în stil popu
lar. 'Această orientare se regă
sește și în activitatea discogra- 
fică a formației. Primul disc, 
realizat în 1982, era intitulat 
„Mindru-i jocul românesc", al 
doilea, de fapt primul disc al 
„Cantatei", l-am titrat „Cintec 
drag". Urmează lansarea celui 
de-al treilea disc, intitulat „Dul
ce Românie."

— Ați anticipat astfel ultima 
întrebare a interviului nostru. 
Ce proiecte aveți 7

— Proiectele sînt numeroase : 
noi înregistrări, noi piese corale 
lansate de „Cantata", noi spec
tacole și poate... noi premii, ori
cum, multă, multă muncă. Iar 
pentru că mi-ați pus această 
din urmă întrebare, pot să vă 
spun că am predat Editurii Mu
zicale manuscrisul unei viitoare 
cărți care se numește „Educa
rea auzului muzical dificil". 
Este, dacă vreți, un tratat cu ca
racter special, în care sint ex
puse problemele raportului din
tre muzică și personalitatea 
umană, într-o încercare de con
stituire a unei viziuni sistemi- 
ce, avînd ca suport informații, 
idei și exemple din muzică, psi
hologie, pedagogie, acustică, fi
ziologie, didactică și sociologie. 
Enumerarea acestui vast com
plex interdisclplinar ar putea 
părea ușor prețioasă, dar prin 
intermediul datelor obținute din 
multitudinea domeniilor enun
țate încerc să infirm o idee din 
păcate extrem de răspîndită. Ea 
se referă la existenta unui pro
cent de copii intelectualmente 

olimpiade interne și internațio
nale. Absolvenții claselor a 
VlII-a selecționați de concursul 
de admitere știu că aici se vor 
„înhăma la muncă". începutul 
ciasei a Ls-a nu este ușor ni_-< 
pentru ei și nici pentru noi. 
Profesorul este preocupat în a- 
ceastă perioadă de stabilirea 
nivelului de cunoștințe al cla
sei și de găsirea unei stiateg.i 
cane să-l ajute să impună rit
mul nostru obișnuit. Se poate 
spune că adevărata muncă în
cepe în trimestrul doi. Odată 
găsită calea de comunicare efi
cientă profesor-elev, se poate 
demara. Această comunicare 
nu trebuie înțeleasă ca o re
nunțare la disciplină. Dimpotri
vă, disciplina este considerată 
de noi ca fiind prima veriga 
din lanțul reușitei. începînd cu 
ora fixă de intrare in școală, 
continuînd cu ținuta elevilor, 
modul în care își îngrijesc ca
ietele și pină la atmosfera din 
clasă, respectul pentru ordine 
se vede peste tot. Ați vizitat 
laboratoarele noastre, cu care 
pe drept ne mindrim, și ați vă
zut modul în care sint păstrate 
de elevi, spre a da un exem
plu".

într-adevăr, însoțit de tova
rășii directori adjuncți Eleono
ra Țifrea și loan Funaru, am 
vizitat școala. Am văzut copiii 
la o oră de limba română sus
ținută de profesorul Ionel Mi- 
hali și la o repetiție a echipei 
de teatru condusă de profeso
rul Cornel Tăulea. Am discutat 
cu profesorul Sorin Cocoradă și 
cu ciștigătorul locului I la 
mondialele de matematică, ul
tima ediție, elevul Nicușor Dan, 
despre cum se pregătește și 
cum decurg o oră sau un cerc 
de matematică. Am văzut cite
va din cele 142 de mape specia
le din cabinetul de limba româ
nă în care am găsit reviste li
terare originale, cerute de școa
lă bibliotecilor și arhivelor din 
toată țara pentru uzul elevilor 
de aici, reviste la care au scris 
nume de aur ale literaturii 
române. Am vizitat cabinetul 
de limbi străine și ultramoder
nul, cochetul și Ingeniosul ca
binet de matematică din care 
nu lipsește nici calculatorul. 
Am asistat la o adunare gene
rală U.T.C. într-o"sală elegan
tă. am vizitat cantina unde, in- 
tr-o liniște aproape perfectă, 
se lua masa, am văzut elevi 
venind și plecind de la școală 
cu biciclete sau făcind o 
„miuță" în curte, in recreație. 
Am văzut o clădire de la înce
put de secol in care totul stră
lucește de curățenie și ale că
rei coridoare trec de la liniștea 
orelor de predare la agitația 
specifică elevilor in recreație, 
ca in orice altă școală. Am vă
zut cum profesorii iși vorbesc 
cu un respect deosebit și cum 
elevii îi întimpină și îi salută 
cu considerația cuvenită unor 
dascăli de excepție.

Timp de o zi și jumătate 
m-am simțit din nou licean și 
am ascultat cu atenție o lecție 
aparte. Nu era o lecție cuprin
să într-unul dintre manualele 
școlare și singurele repere ce 
mi-au rămas sînt filele din car
netul în care am căutat să no
tez cît mai multe din cele au
zite și văzute. Este vorba des
pre o lecție pentru pregăt’rea 
căreia unit profesori ai acestui 
liceu au folosit mai mult de o 
jumătate din viață, dacă adău
găm aici și ceea ce pentru alții 
poartă numele de timp liber. 
Este o lecție ce se predă purtct 
cu punct, după un olan în care 
dăruirea și iubirea de copii sint 
primele si cele mai importante 
rubrici. O lecție de nota 10.

GAVRILA INOAN

perfect normali, dar care nu au 
„ureche muzicală", mai precis 
sint considerați inapți pentru 
muzică. Am pornit de la cerce
tări psihologice recente care 
demonstrează cu argumente fap
tice că toți copiii se nasc cu 
predispoziții polivalente. Nu
mai lipsa solicitării și a exer- 
cițiilor, sau un mediu educogen 
neadecvat determină ca doar o 
parte a rezervelor genetice — 
inclusiv cele legate de muzică 
— să fie folosite. Am pornit, de 
asemenea, de la premisa că 
muzica este un important fac
tor de cultură și de civilizație, 
pentru că ea are certe valențe 
cognitive, raționale și afective, 
precum și o substanță cu posi
bilități virtuale nelimitate în 
direcția umanizării și sociologi- 
zării copiilor. Am pornit totoda
tă de la constatarea că mu’ti 
dintre specialiști se ocupă în 
exclusivitate de copiii dotați 
muzical, ignorîndu-i pe cei con
siderați a fi „afoni". De aceea 
am dezvoltat, într-un capitol al 
lucrării, problemele metodolo
giei recuperării, domeniu unde, 
într-adevăr, cu muncă, perse
verență, exercițiu, se pot face 
adevărate minuni. Nu e deloc 
ușor să „ spargi" inhibiții for
mate in decursul anilor si sti
mulate uneori chiar de fatalis
mul și comoditatea unora. Dar 
atunci cînd ai primele rezulta
te, satisfacția este extraordina
ră. Spre a reveni la t°ma dis
cuției noastre, pot să a*!mi că 
există chiar jn ceru' ’ 
pedagogic și in „Can*nt',“ f^t’ 
care, cu ani în iir~>ă. net—m 
fi suspectate că nu au „ureche 
muzicală". Astăzi ele si-t r’n‘ă- 
rețe în adevăratul sonș, al cu
vin tului...

AUREL PERVA



DECLARAȚIE
cu privire la relațiile economice 
ale Republicii Socialiste România 
cu Statele Unite ale Americii

STIRI-NOTE'COMENTARII'STIRI-NOTE-COMENTÂRII-STIRI'NOTE-COMENTARII

In legătură cu Declarația Gu
vernului S.U.A. din 26 februa
rie a.c., referitoare la problema 
clauzei națiunii celei mai fa
vorizate, Agenția română de 
presă Agerpres este împuterni
cită să declare :

Republica Socialistă Româ
nia a acționat întotdeauna 
pentru dezvoltarea relațiilor 
economice și tehnico-științi- 
fice, de cooperare cu toate 
statele, fără deosebire de 
orînduire socială și fără nici 
un fel de condiții, pe baza 
principiilor deplinei egalități, 
respectării independenței și 
suveranității naționale, ne
amestecului in treburile in
terne și avantajului reciproc, 
în conformitate cu normele 
internaționale unanim recu
noscute și cu prevederile 
Acordului general pentru ta
rife și comerț (G.A.T.T.).

In acest spirit, România a 
promovat o politică de lărgire 
și diversificare a raporturilor 
sale economice și comerciale 
și cu Statele Unite ale Ame
ricii. La baza acestor rapor
turi au stat înțelegerile con
venite și acordurile semnate 
între guvernele celor două 
țări.

Prin Acordul privind rela
țiile comerciale dintre Repu
blica Socialistă România și 
Statele Unite ale Americii, 
încheiat la 2 aprilie 1975, 
România și S.U.A. și-au acor
dat reciproc clauza națiunii 
celei mai favorizate. România 
și-a îndeplinit în întregime 
obligațiile decurgînd din acest 
acord, a acționat pentru dez
voltarea continuă a relațiilor 
dintre cele două țări. în 
schimb S.U.A., invocînd a- 
mendamentul Jackson-Vanik, 
adoptat unilateral, au condi
ționat, anual, acordarea clau
zei de o serie de cerințe po
litice care constituie un ames
tec inadmisibil în treburile 
interne ale României și nu 
sînt în nici un fel legate de 
relațiile comerciale dintre 
România și Statele Unite ale 
Americii. Mai mult, unele 
cercuri ostile, potrivnice dez
voltării raporturilor româno- 
americane, au foloșit proce
dura de reînnoire anuală a 
clauzei ca mijloc de ponegrire 
și amestec în treburile interne 
ale României-, în acest mod, 
discuțiile în jurul clauzei au 
devenit o piedică în calea 
promovării raporturilor bi
laterale.

în repetate rînduri, gu
vernul român a atras atenția 
Guvernului S.U.A. că Româ
nia nu va mai admite o ast
fel de abordare a raporturi
lor dintre cele două țări, care 
constituie o încălcare a prin
cipiilor și normelor relațiilor

internaționale, a Acordului 
comercial și vine în contra
dicție cu regulile G.A.T.T., la 
care ambele țări sînt Părți 
Contractante.

Avînd în vedere această si
tuație, România a informat 
Guvernul S.U.A. că nu mai 
acceptă prelungirea clauzei în 
condițiile menținerii amenda
mentului Jackson-Vanik și a 
cerut să se inițieze discuții 
pentru dezvoltarea relațiilor 
economice în conformitate cu 
prevederile Acordului comer
cial existent, renunțîndu-se 
la orice fel de condiții.

înainte de a avea loc con
sultări bilaterale în vederea 
clarificării problemelor legate 
de acordarea clauzei națiunii 
celei mai favorizate și de dez
voltarea în continuare a re
lațiilor economice, Guvernul 
S.U.A. a dat o declarație, la 
data de 26 februarie a.c., în 
care anunță că, începînd de 
la 3 iulie a.c., va înceta apli
carea clauzei, se va trece la 
majorarea taxelor și tarifelor 
vamale și se vor adopta și 
alte măsuri economico-finan- 
ciare în relațiile cu Româ
nia.

Avînd în vedere măsurile 
anunțate de S.U.A.. guvernul 
român declară din nou că nu 
dorește în nici un fel men
ținerea clauzei în condițiile 
amendamentului Jackson-Va
nik și că va analiza, la rîn- 
dul său, problemele aplicării 
clauzei acordate S.U.A., a ta
xelor și tarifelor vamale și a 
altor facilități ce decurg din 
aceasta pentru importul de 
produse americane în Româ
nia.

Guvernul român consideră 
că este necesar ca reprezen
tanții celor două țări să se 
întîlnească cît mai curînd po
sibil și să discute modalită
țile de dezvoltare în viitor a 
schimburilor comerciale și 
cooperării economice dintre 
cele două țări.

Republica Socialistă Româ
nia va acționa, ca și pînă a- 
cum, pentru dezvoltarea re
lațiilor economice româno-a- 
mericane pe baza principiilor 
dreptului internațional gene
ral recunoscute, a egalității în 
drepturi și avantajului re
ciproc.

România își exprimă con
vingerea că Statele Unite ale 
Americii vor manifesta spirit 
constructiv, de colaborare și 
conlucrare, care să permită 
găsirea soluțiilor menite să 
înlăture orice piedici din Ca
lea dezvoltării raporturilor 
tradiționale roihâno-america- 
ne, în folosul celor două țări 
și popoare, al cauzei păcii și 
colaborării internaționale.

România socialistă-—o politică 
activă consacrată progresului, 

păcii și colaborării
RELATĂRI Șl COMENTARII ALE PRESEI DE PESTE HOTARE

Poziția principială, realistă a României, inspirată de gîndirea 
politică a președintelui Nicolae Ceaușescu, asupra marilor pro
bleme ce frămintâ omenirea - înfăptuirea dezarmării, și in 
primul rind □ celei nucleare, asigurarea păcii, a unui viitor 
liber, de bunăstare și fericire tuturor națiunilor lumii, intr-un 
climat de amplă colaborare internațională, soluționarea tutu
ror stărilor conflictuale exclusiv pe calea negocierilor — este 
reflectată pe larg in paginile ziarelor și revistelor din diferite 
țări.

Sint prezentate, de asemenea, realizările poporului român pe 
calea dezvoltării sale libere și independente în anii construc
ției socialiste și îndeosebi in perioada ce a urmat celui de-al 
IX-lea Congres ai Partidului Comunist Român.

Activitate neobosită pentru edificarea 

unei lumi mai bune și mai drepte

Critici la adresa violenței 
din instituțiile de învățământ din S.U.A.

WASHINGTON 28 (Agerpres). 
— Violența este un fenomen 
atît de răspîndit în Statele U- 
nite. incit discutarea cauzelor 
si consecințelor ei a devenit un 
subiect frecvent în presa ame
ricană și din alte țări. Sînt su
puse astfel atenției opiniei pu
blice cît și oficialităților o se
rie de elemente mai puțin fa
miliare sau ignorate. Recent, 
un amplu articol pe tema răs
pândirii violentei în școli a fost 
publicat în revista ..Newsweek". 
In rubrica de corespondentă 
din numărul imediat următor al 
revistei este inserată o scrisoa
re din partea unui cititor din 
Belgia care arată că violența

este un fenomen sesizabil chiar 
și pentru un vizitator de scurtă 
durată al vreunei localități a- 
mericane. „Vreau să-mi exprim 
dezgustul în legătură cu vio
lenta din școlile americane și 
din America în general" — a- 
rată expeditorul scrisorii. S.U.A. 
sînt una dintre țările cele mai 
periculoase, violenta fiind larg 
răspindită in universități și în 
marile orașe. în încheiere auto
rul scrisorii apreciază că acel 
președinte al S.U.A. care ar re
zolva problema violentei ar de
veni una dintre cele mai im
portante figuri ale istoriei ame
ricane.

PE SCURT

într-un articol intitulat 
„Nicolae Ceaușescu — contri
buții de fond la abordarea 
globală, intr-un spirit nou, a 
problemelor economice Inter
naționale" — publicația me
xicană .,MUNDO INTERNA- 
CIONAL" prezintă concepția 
președintelui României pri
vind edificarea unei lumi mai 
bune și mai drepte pe planeta 
noastră.

Esența demersurilor șefului 
statului român — se arată în 
articol — o constituie necesi
tatea stringentă a restructu
rării sistemului economic in
ternațional. cu scopul de a 
asigura tuturor țărilor con
diții egale de acces la dezvol
tare. Expresia sintetică a 
acestei restructurări, ce se 
impune a fi efectuată de ur
gență. cu scopul de a adapta 
cadrul economic existent 
realităților in continuă schim
bare, o constituie o nouă or
dine economică internaționa
lă, pe care România o pro
pune pentru asigurarea dez
voltării globale a omenirii în 
actuala etapă istorică.

Dezvăluind în toată am
ploarea contradicția care se 
manifestă pe plan internațio
nal între țările bogate și cele 
sărace. subliniază revista, 
președintele Nicolae Ceaușescu 
a elaborat teza, de o deose
bită valoare teoretică si prac
tică. potrivit căreia aceasta 
devine cea mai puternică con
tradicție a lumii contempo
rane.

în concepția șefului statului 
român — relevă revista — 
lichidarea stării de subdez
voltare de pe întinse zone ale 
planetei. stare de lucruri 
profund nedreaptă, consecință 
directă a politicii imperialis
ts. colonialiste și neocolonia- 
liste. a vechilor relații de 
inegalitate, dominație și asu
prire. constituie o problemă 
de care depinde însuși viito
rul omenirii, reprezintă o ne
cesitate obiectivă a progresu
lui general.

Pentru președintele Nicolae 
Ceaușescu principalul obiectiv 
al noii ordini economice mon
diale îl constituie lichidarea 
subdezvoltării; a sărăciei și 
mizpriei în care trăiesc două 
treimi din omenire.

Conceptul de nouă ordine 
al președintelui României evi
dențiază adevărul că reali
zarea noului cadru economic 
mondial este de neconceput 
fără democratizarea vieții 
internaționale. fără garan
tarea egalității depline în 
drepturi între state, fără un 
consens general, care să per
mită exercitarea. liberă a su
veranității și independentei 
naționale. Potrivit acestui 
concept, o nouă ordine eco
nomică și politică formează 
un tot unitar, indisolubil 
și inseparabil, evidențiază 
.,Mundo Internacional".

Președintele României subli- . 
niază în permanență relația 
organică dintre dezarmare și 
dezvoltare, faptul că. în timp 
ce cursa înarmărilor consti
tuie un factor de adîncire a 
decalajelor economice, redu
cerea progresivă a cheltuieli

lor militare ar elibera, in ca
drul fiecărei țări, sumele ne
cesare care să fie investite în 
sectorul productiv.

România — se subliniază în 
articol — s-a pronunțat și se 
pronunță consecvent pentru 
începerea. în cadrul O.N.U., 
a unor negocieri globale pri
vind noua ordine economică 
mondială. în acest sens, este 
de mare actualitate propu
nerea președintelui Nicolae 
Ceaușescu privind organizarea 
unei întîlniri la nivel înalt a 
țărilor in curs de dezvoltare, 
de natură să impulsioneze 
orientarea într-o direcție po
zitivă a proceselor economice 
actuale.
Concepția președintelui 

Nicolae Ceaușescu privind 
noUa brdine economică inter
națională, spiritul novator al 
abordării problemelor econo
mice majore cu care se con
fruntă omenirea reprezintă 
contribuții de mare valoare la 
soluționarea acestora. con
tribuții care se bucură de 
aprecierea și sprijinul țărilor 
în curs de dezvoltare, se re
levă, în încheiere, în articol.

Sub titlul „O lume a păcii
— obiectiv fundamental al 
României", revista indiană 
„FĂIR IDEA" face cunoscută 
poziția activă, constructivă a 
României socialiste fată de 
problemele fundamentale ale 
epocii, politica externă a sta
tului român, al cărei promo
tor este președintele Nicolae 
Ceaușescu. Audienta de care 
se bucură în rîndurile po
poarelor lumii acțiunile de 
politică externă românească
— arată publicația indiană — 
reprezintă expresii grăitoare 
ale înaltului prestigiu al 
României socialiste în rîndul 
celorlalte popoare.

Printr-un remarcabil exem
plu personal de slujire devo
tată a intereselor supreme ale 
păcii, de înaltă răspundere 
fată de viitorul amenințat al 
omenirii, relevă revista, pre
ședintele Nicolae Ceaușescu 
face apel la rațiune, aducînd 
în prim plan răspunderea 
deosebită ce revine liderilor 
politici — din Est sau din 
Vest, din Nord sau din Sud, 
din țări mai mari sau mai 
mici, posesoare sau nepose- 
soare de arme nucleare — 
față de generațiile de azi și 
de mîine ale Terrei.

România — se arată în 
continuare — a evidențiat 
necesitatea intensificării ac
țiunilor ' pentru reducerea ar
mamentelor clasice, pentru 
diminuarea efectivelor mili
tare și pentru înghețarea 
cheltuielilor militare, pentru 
retragerea trupelor străine 
în interiorul frontierelor na
ționale și, implicit. desfiin
țarea bazelor militare de pe 
teritorii străine, pentru crea
rea de zone libere de arme 
nucleare și chimice — con
diții esențiale pentru asigu
rarea unui proces real de 
dezangajare militară, de asi
gurare a securității și păcii. 

’ România militează hotărît 
pentru transformarea Balca
nilor îritr-o regiune fără arme 
nucleare și chimice.

gresul al IX-lea, în nici un 
an acumularea nu a fost mai 
mică de 30 la sută. Pe 
această bază, volumul in
vestițiilor a crescut an de 
an. Comparativ cu anul 1945, 
in 1965 volumul investițiilor 
era de 25 de ori mai mare, 
crescind de peste 110 ori pînă 
în prezent.

Sub înriurirea gindirii dina
mice și profunde a președin
telui Nicolae Ceaușescu. po
porul român — scrie „Eastern 
News" — a trecut în acest cin
cinal la generalizarea noii ca
lități a muncii și a vieții. în
săși funcția acumulării este 
apreciată, acum, in temeiul 
criteriilor noii calități.

Președintele Nicolae 
Ceaușescu a demonstrat, pe 
baze științifice, că funcția a- 
cumulării nu poate fi absolu
tizată. Ceea ce înseamnă că 
nu este totul să se asigure o 
rată cît mai mare a acumu
lării, că utilizarea eficientă a 
fondurilor fixe acumulate de
vine tot mai mult o cale si
gură de creștere a venitului 
național.

Actualul cincinal — se arată 
în continuare — cunoaște cel 
mai mare volum de investiții 
din istoria României, aceste 
fonduri uriașe fiind destinate 
construirii de noi întreprinderi 
industriale, extinderii altora în 
limitele unor necesități ab
solute, cu deosebire în ramu
rile de vîrf. în electronică, 
mecanică fină. în general în 
construcțiile de mașini, în ra
murile menite să asigure lăr
girea bazei de materii prime 
și resurse energetice.

Ziarul thailandez „THE 
NATION" a editat un supli
ment consacrat activității pre
ședintelui Nicolae Ceaușescu. 
prezentării direcțiilor de dez
voltare a economiei României, 
principiilor de politică exter
nă ale României, idealurilor 
de unitate și independență ce 
însuflețesc poporul român.

„Nicolae Ceaușescu — se a- 
rată într-unul dintre articole 
— aduce o contribuție deose-

bită la înnoirea și dezvolta
rea gindirii și practicii revo
luționare și la îmbogățirea cu 
noi idei, teze si concepte a 
tezaurului socialismului știin
țific. Președintele României a 
adus o contribuție esențială 
la definirea conceptului siste
mului securității și colaborării 
în Europa. în cuvîntările sale, 
președintele Nicolae Ceaușescu 
subliniază în permanentă ne
cesitatea sporirii eforturilor 
pentru oprirea cursei înarmă
rilor și realizarea dezarmării, 
in primul rînd a celei nu
cleare. a soluționării dispute
lor internaționale prin mijloa
ce politice".

„Politica externă de pace și 
cooperare a României este o 
expresie vie a voinței ferme 
și depline a unui stat liber și 
suveran, a unei politici des
chise fată de lume, fără nici 
un amestec din afară în tre
burile ei interne" — se arată 
în articol. Unul dintre arti
cole, intitulat „O strategie a 
bizuirii pe forțele proprii", se 
ocupă de politica economică 
inițiată de președintele Româ
niei, relevind că ea are drept 
obiectiv o dezvoltare social- 
economică mai accelerată, ba
zată pe echilibru structural și 
eficientă competitivă.

Articolul „Libertate, unitate, 
independentă" face un scurt 
istoric al luptei duse de po
porul român pentru cucerirea 
și menținerea independenței, 
pentru realizarea unității sta
tale. Se arată că, în ultimele 
peste două decenii, în condi
țiile independenței naționale 
depline. România și-a mani
festat solidaritatea militantă 
față de cauza libertății și in
dependentei altor popoare.

„Istoria va imortaliza con
tribuția esențială a președin
telui tării în elaborarea con
ceptului dreptului sacru și 
inalienabil al fiecărui popor 
de a decide liber propria cale 
și formă de dezvoltare, de a 
urma orientarea care cores
punde cel mai bine propriilor 
interese", se arată în articol.

Independența — orientare fundamentală 

a activității internaționale 

a României socialiste

A

Intîlnirea consultativă anuală 
a președinților grupurilor 

interparlamentare din unele țări 
socialiste

ULAN BATOR 28 (Agerpres). 
— în capitala Mongoliei s-au 
încheiat lucrările întilnirii con
sultative anuale a președinților 
grupurilor interparlamentare 
din unele țări socialiste mem
bre ale Uniunii Interparlamen
tare. în cadrul întîlnirii s-a 
subliniat rolul parlamentarilor 
în promovarea păcii și colabo
rării în Europa și în lume. S-a 
relevat importanta acțiunilor 
menite să ducă la înfăptuirea 
unor măsuri hotărîte de dezar
mare nucleară și convențională, 
solutionarea pe cale pașnică a 
conflictelor, lichidarea subdez
voltării și instaurarea unei noi 
ordini economice internaționale.

O atenție deosebită a fost a- 
cordată acțiunilor pe plan par
lamentar european, un rol de 
cea mai mare importantă re
venind celei de-a Vil-a Confe
rințe interparlamentare consa
crate problemelor cooperării și 
securității în Europa, care va 
avea loc la București, în 1989 — 
anul centenarului Uniunii In
terparlamentare.

Au fost, de asemenea, abor
date aspecte privind pregătirea 
centenarului organizației, creș
terea eficienței conferinței in
terparlamentare. amplificarea 
colaborării cu parlamentele din 
Europa și de pe alte continente.

«nulii unii 
ia imAiiirfa păcii, 

BUNEI V1CIIĂTĂJI, lumii 
Șl CnilUCRĂRII iNTBE TOATE 
ȚÂRUL OII ACEASTĂ ItrilllJNL

• LA VIENA a avut loc o 
plenară a C.C. al P.C. din Aus
tria. care a examinat proble
me legate de aportul comuniș
tilor austrieci la lupta pentru 
asigurarea păcii, pentru dezar
mare și destindere internațio
nală. precum și sarcinile parti
dului in domeniul luptei pen
tru apărarea drepturilor social- 
economice ale oamenilor mun
cii.

Plenara a chemat guvernul 
austriac să-și intensifice efor
turile în directja stăvilirii 
cursei înarmărilor.

O STATELE UNITE au pro
cedat la o nouă experiență cu 
rachete balistice intercontinen
tale cu baza pe submarine — 
anunță agenția T.A.S.S. în 
cursul acesteia o rachetă tip 
. Trident", avînd o încărcătură 
de manevră, a fost lansată de 
pe un submarin aflat în imer- 
siune în Oceanul Atlantic, la 50 
km est de peninsula Florida.
• DESTRĂMAREA FAMI

LIEI din cauza sărăciei sau din 
alte motive constituie una din 
cauzele creșterii numărului 
toxicodependenților, în special

printre tineri, se arată în do
cumentul final al unei Confe
rințe internaționale pe tema 
narcomaniei. care și-a desfășu
rat lucrările la Bangkok. Potri
vit agenției A.D.N., în docu
ment se relevă că în S.U.A. 
consumatorii de droguri sint 
tot mai tineri, iar unii dintre 
aceștia folosesc chiar mai multe 
tipuri de drog. La reuniune au 
fost citate statistici din S.U.A. 
care evidențiază existenta unei 
relații între criminalitate și 
consumul de droguri.
• REZERVELE' MONDIALE 

DE PETROL au crescut in mod 
spectaculos in cursul anului 
trecut cu 27 la sută (190 miliar
de barili), în pofida declinului 
activității de prospectare și 
explorare.

Potrivit estimărilor unor ex- 
perți. cele 190 miliarde barili 
confirmate ar fi suficiente pen
tru satisfacerea nevoilor mon
diale de consum timp de nouă 
ani. în condițiile consumului 
actual.

Publicația „Oii and Gas Jour
nal" estimează rezervele totale 
de petrol ale lumii la 887 mi
liarde barili.

Progres accelerația dezvoltarea economiei
„România înaintează ferm 

pe calea dezvoltării și moder
nizării" este titlul sub care 
revista ..EASTERN NEWS", 
care apare în Marea Brita- 
nie. înfățișează progresul 
economico-social al tării noas
tre în. ultimele decenii. In 
România, arată revista, partea 
din venitul national reparti
zată pentru acumulare a 
început să crească fără înce
tare. odată cu primele pla
nuri cincipale. Erau însă ani 
de căutări, de aplicare a unor 
soluții ce nu fuseseră nicioda
tă verificate în condițiile 
României. Astfel incit, pină 
la Congresul al IX-lea al 
Partidului Comunist Român, 
care a avut loc în 1965. partea 
din venitul national al Româ
niei repartizată pentru dez
voltare nu a depășit. în nici

Un cincinal, 24 la sută pe an. 
Economiștii români au calcu
lat că dacă acest procent ar 
fi fost menținut, tara ar fi 
putut să ajungă la actualul 
stadiu de dezvoltare econo
mică și socială abia în mile- 

' nitil următor.
' De la tribuna Congresului 
al IX-lea al Partidului 
Comunist Român. Nicolae 
Ceaușescu a cerut poporului 
ca, pe de o parte, să-și inten
sifice eforturile pentru creș
terea mai rapidă a venitului 
national, iar pe de altă parte 
să se asigure o rnai mare rată 
a acumulării. Președintele 
României a înțeles cerința 
obiectivă a repartizării unei 
părți mai mari din venitul 
national, de peste 30 la sută, 
pentru acumulare. După Con

,.România: dezvoltare multi
laterală — politică de pace" 
este titlu'l unui articol din co
tidianul tunisian „AL AMAL". 
Subliniind .că „pacea și dez
voltarea liberă și independen
tă sînt idealurile politicii ex
terne a României", ziarul re
levă eforturile tării noastre 
de ’democratizare a relațiilor 
internaționale. Referindu-se la 
poziția României privind pa
cea in Orientul Mijlociu, zia
rul arată că aceasta trebuie 
să fie — potrivit concepției 
românești — rezultatul logic 
al negocierilor între părțile 
interesate, care au dreptul să 
se bucure de tratament re
ciproc egal, să-și expună 
punctul de vedere în proble
mele păcii și să-și apere po
zițiile.

Interesul special pe care-1 
acordă președintele Nicolae 
Ceaușescu și insistenta pe 
care o manifestă în direcția 
convocării unei conferințe in
ternaționale de pace sub egi
da O;N.U., dovedesc cu tărie 
că O.N.U. este cadrul cel mai 
democratic ce poate prezida o ♦ 
astfel de reuniune internațio
nală pașnică și care să confere 
tuturor popoarelor și țărilor 
din Orientul Mijlociu implica
te în conflict garanția parti
cipării libere la negocieri.

Pornind de la aceste gînduri 
și poziții, președintele Româ
niei a stabilit un dialog cu o 
serie de conducători politici 
direct implicați în problema
tica Orientului Mijlociu. Pro
blema conferinței internațio
nale de pace — se relevă — a 
constituit axa centrală a aces
tor întîlniri.

„Direcția fundamentală a 
politicii externe românești, al 
cărei făuritor și promotor 
neobosit este președintele 
Nicolae Ceaușescu, se bazează 
pe dreptul inalienabil al po
poarelor la libertate și inde
pendentă. ca reflectare fireas
că a unor valori, opțiuni și 
obiective promovate pe plan 
national", subliniază revista 
palestiniană „SAUT AL-BI- 
LAD“ în articolul intitulat
„Independența: un principiu 
de bază al politicii externe a 
României".

Pornind de la analiza pro
fundă a evenimentelor, feno
menelor și direcțiilor actualei 
etape, președintele României 
a elaborat o concepție de 
largă deschidere izvorîtă din 
necesitatea asigurării dreptu
lui sacru al fiecărui popor la 
libertate și independență — 
necesitate obiectivă a progre
sului omenirii, pentru o lume 
a păcii și înțelegerii, o lume 
mai bună și mai dreaptă.

Solidaritatea militantă a 
României cu eforturile tinere-

lor state de pe toate conti
nentele, aflate pe drumul dez
voltării independente, se arată 
în articol, a apărut cu clari
tate, în primul rînd, în tipul 
de relații noi pe care-1 pro
movează România și care con
țin deja normele și principii
le noii ordini economice și po
litice mondiale. Pe de altă 
parte. România oferă acestor 
țări un ajutor substanțial e- 
conomic. tehnico-științific și 
in domeniul invățămintului.

România acordă un sprijin 
larg popoarelor care luptă 
pentru eliberarea de sub domi
nația imperialistă pentru rea
lizarea aspirațiilor lor de a 
trăi în libertate și demnitate.

Convingerea fermă a Româ
niei — exprimată în perma
nentă de președintele Nicolae 
Ceaușescu — este că nu se 
poate edifica 9 lume a păcii, 
o lume mai bună și mai 
dreaptă decît dacă fiecare po
por își poate exercita dreptul 
efectiv la libertate și inde
pendență, dacă fiecare națiune 
își rezervă dreptul absolut de 
a se afirma fără constrîngeri, 
de a trăi în libertate. în ar
monie cu celelalte națiuni ale 
planetei.

Revista palestiniană subli
niază faptul că „România mi
litează cu hotărîre pe plan 
mondial pentru a atrage a- 
tentia asupra situației pericu
loase din Orientul Mijlociu, 
asupra necesității de a se ac
ționa, cu toate mijloacele, pen
tru o reglementare globală, 
dreaptă și durabilă, pentru 
găsirea unei soluții problemei 
fundamentale — problema po
porului palestinian".

„în galeria marilor eroi ai 
poporului român, președintele 
Nicolae Ceaușescu ocupă un 
loc de mare cinste, numele său 
fiind înscris pentru totdeauna 
în cele mai luminoase pagini 
de istorie", scrie cotidianul 
cipriot „TA NEA" în articolul 
intitulat „Omul nou — cea 
mai de seamă realizare a 
României socialiste". Președin
tele Nicolae Ceaușescu — se 
relevă în articol — și-a afir
mat calitățile de eminent om 
politic în tumultul istoriei, în 
aprigile bătălii împotriva fas
cismului și războiului, pentru 
o societate mai bună, mai 
dreaptă. Viața avea să-1 de
semneze să conducă țara, le- 
gîndu-și numele de o perioadă 
de inegalabile înfăptuiri des
chise de Congresul al IX-lea 
al Partidului Comunist Ro
mân, care a avut loc în 1965.

Ziarul cipriot evidențiază, 
în continuare, că mai ales In 
acești ultimi peste 22 de ani 
au fost înregistrate ritmuri 
înalte de dezvoltare îh edifi
carea socialistă a țării.

• (Agerpres)

(Urmare din pag. I)

și chimice și fără baze mili
tare și trupe străine. pre
ședintele României a propus, 
incă din 1982, organizarea unei 
intilniri la nivel inalt a state
lor balcanice, propunere reite
rată in 1987, ca obiectiv de o 
deosebită însemnătate politică. 
Spre atingerea unui asemenea 
obiectiv. România a salutat de 
la început și a răspuns pozitiv 
la propunerea privind organi
zarea actualei reuniuni a mi
niștrilor .afacerilor externe ai 
țărilor balcanice, considerind 
organizarea acesteia oportună 
și necesară, mai cu seamă că. 
pentru prima oară în istorie, 
așa cum am mai relevat, toa
te țările din zonă — Albania. 
Bulgaria. Grecia. Iugoslavia. 
România și Turcia — țări cu 
sisteme social-politice deosebi
te, afiliate la alianțe militare 
diferite sau nealiniate — au 
răspuns favorabil la inițiativa 
iugoslavă de convocare a re
uniunii desfășurate și înche
iate la mijlocul săptăminii tre
cute. la Belgrad.
' După cum s-a putut remar
ca in amplele referiri ale pre
sei privind desfășurarea reuni
unii din capitala Iugoslaviei, 
și așa cum rezultă din Comu
nicatul comun adoptat de par
ticipant! în cadrul ședinței fi
nale. miniștrii afacerilor ex
terne din Albania. Bulgaria. 
Grecia. Iugoslavia. România și 
Turcia au efectuat un larg 
schimb de păreri asupra mo
dalităților de înfăptuire a pro
punerilor țârilor lor. expuse 
în intervențiile rostite în pri
ma zi a reuniunii, propuneri 
vizînd dezvoltarea și întărirea 
cooperării si conlucrării în 
Balcani, pentru transformarea 
acestei regiuni într-o zonă de 
pace trainică, de încredere si 
bună vecinătate.

Evaluînd atmosfera in care 
s-au desfășurat lucrările reu
niunii de la Belgrad, o atmo
sferă caracterizată de partici
pant! drept constructivă, tre- 
cind în revistă propunerile 
concrete făcute în diverse do
menii ale extinderii și adîn- 
cirii conlucrării bilaterale și 
multilaterale, ca și înțelegeri
le concrete la care s-a ajuns, 
se remarcă — așa cum au 
mentionat-o chiar participan- 
ții — că această întîlnire re
prezintă o contribuție impor
tantă la diminuarea tensiunilor 
și la crearea unui climat de 
Prietenie și dialog, care ser- 
vește. în același timp, cauzei 
păcii și securității in regiune, 
în Europa și în întreaga lu
me. Au fost reafirmate princi
piile respectării stricte a sis
temelor politice, sociale și e- 
conomice diferite ale țărilor 
balcanice, a independentei, su
veranității și integrității teri
toriale. inviolabilității fronti
erelor. egalității în drepturi, 
neamestecului în treburile in
terne și intereselor reciproce 
și s-a convenit să se depună 
noi eforturi în direcția promo
vării unei largi cooperări 
multilaterale și a relațiilor re
ciproce între țările din regi
une. S-a exprimat convingerea 
că numai prin acțiuni perse
verente. prin eforturi continue 
din partea tuturor țărilor bal
canice pot fi realizate progre
se. atît în dezvoltarea coope
rării multilaterale, cît și în 
promovarea relațiilor bilate
rale. într-un asemenea cadru, 
s-a exprimat satisfacția fată 
de recentele .înțelegeri pozi
tive în relațiile bilaterale din
tre unele țări balcanice, care 
au contribuit Ia atmosfera po
zitivă a reuniunii desfășurate 
la Belgrad.

De o deosebită importantă, 
avînd în vedere mai cu seamă 
cerințele destinderii, păcii și 
progresului general, cerințe 
susținute de România și pre
ședintele Nicolae Ceaușescu. 
de alte țări balcanice, prin 
numeroase propuneri și de
mersuri concrete, se dovedește 
a fi atenția acordată de. mi
niștrii de externe rouniti la 
Belgrad propunerilor privind

transformarea Balcanilor în
tr-o zonă litieră de arme nu
cleare și chimice. în sprijinul 
acestui obiectiv, după cum 
este bine cunoscut, tara noas
tră s-a pronunțat și se pro
nunță cu deosebită consecven
tă și energie, cu convingerea 
fermă că transformarea Balca
nilor jntr-o zonă a păcii și co
laborării. fără arme nucleare 
și chimice, fără baze și trupe 
militare străine ar reprezenta 
un aport deosebit la edificarea 
securității pe continent. în 
actualele împrejurări interna
ționale. cînd se constată spori
rea acțiunilor vizînd elibera
rea omenirii de coșmarul nu
clear. România consideră, așa 
cum a menționat ministrul a- 
facerilor externe al tării noas
tre la recenta reuniune de la 
Belgrad, că existența armelor 
nucleare într-o tară sau alta 
nu reprezintă o problemă in
ternă. ci, datorită efectelor lor 
distrugătoare, aceste arme in
teresează toate națiunile euro
pene, întreaga lume.

Alături de problemele poli
tice. problemele economice au 
fost abordate amplu de miniș
trii de externe ai țărilor din 
Balcani reuniți în capitala Iu
goslaviei. A fost înregistrat 
interesul unanim pentru lăr
girea și adîncirea cooperării 
economice, au fost avansate o 
serie de propuneri concrete în 
această direcție, ca și posibili
tățile reale de extindere a ra
porturilor pe coordonatele 
conlucrării economice. Pe baza 
inițiativelor prezentate. mi
niștrii au recomandat convo
carea. în Turcia, a unei întîl
niri a miniștrilor afacerilor e- 
conomice sau comerțului exte
rior : convocarea unei întîlniri 
a miniștrilor transporturilor, 
în Iugoslavia, pînă la sfîrșitul 
anului 1988 ; convocarea unei 
reuniuni în România pentru 
examinarea posibilităților de 
cooperare în domeniul produc
ției industriale. inclusiv al 
transferului de tehnologie. 
Miniștrii au apreciat, totoda
tă. utilitatea creării la Atena 
a unui institut de cercetări 
pentru cooperarea economică 
în Balcani și au propus orga
nizarea unei a doua întîlniri 
a expertilor guvernamentali, 
la nivel corespunzător, asupra 
protecției mediului înconjură
tor în Balcani. întîlnire ce ur
mează să se desfășoare în 
Bulgaria. în cursul acestui an.

De remarcat este faptul că 
propunerea privind organiza
rea unei întîlniri a șefilor de 
Stat sau guvern ai țărilor bal
canice a fost‘analizată, urmînd 
a fi studiată în continuare în 
vederea creării condițiilor co
respunzătoare de realizare a 
ei.

A fost relevată necesitatea 
utilizării în mai mare măsură 
a posibilităților existente de 
dezvoltare a cooperării reci
proce în domenii extrem de 
diverse : comerț, transporturi, 
industrie, turism, bancar, e- 
hergie, știință și tehnologie, 
agricultură și resurse de apă. 
telecomunicații, mediu încon
jurător. ca și in domeniile să
nătății. culturii, sportului și 
informației.

Exprimîndu-se dorința și 
disponibilitatea generală de a 
se urmări transpunerea în 
practică a inițiativelor adop
tate la prima reuniune a mi
niștrilor afacerilor externe ai 
țărilor din Balcani, s-a conve
nit ca. în principiu, reuniunile 
miniștrilor afacerilor externe 
ai țărilor balcanice să aibă loc 
periodic. O asemenea hotărîre 
atestă și confirmă, o dată mai 
mult, caracterul fructuos al 
recentei întîlniri de la Bel
grad. rezultatele pozitive ale 
acesteia, ca si perspectivele 
superioare pe care le oferă 
dezvoltării relațiilor- inter bal
canice. eforturilor de creare a 
unui climat de bună vecină
tate. pace și securitate în re
giune. înscriind o contribuție 
primită cu legitimă aprobare 
la. pacea șl conlucrarea în Eu
ropa șl în lumea întreagă.
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